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Za nami Piknik Z CkiSZ 
– bezpieczne gry i zabawy 

dla każdego

delegacja Samorządu 
miaSta i gminy połaniec 

w Viggiano we włoSzech

W dniach 19- 22 sierpnia br. na zaproszenie mia-
sta partnerskiego Viggiano, reprezentowanego 
przez Burmistrza pana amedeo cicala, nasza dele-
gacja samorządu miasta i Gminy połaniec w skła-
dzie: Burmistrz miasta i Gminy połaniec jacek Be-
nedykt nowak, zastępca Burmistrza miasta i Gminy 
połaniec jarosław Kądziela, przewodniczący rady 
miejskiej w połańcu stanisław lolo, Wiceprzewod-
niczący rady miejskiej w połańcu Krzysztof zając, 
radny rady miejskiej w połańcu andrzej Wawrzy-
niec oraz radny rady miejskiej w połańcu paweł 
laska, uczestniczyła w rewizycie, mającej na celu 
reaktywować kontakty współpracy między dwoma 
samorządami. ►czytaj str. 5

piknik rodzinny z okazji dnia energetyka: 
tradycja i wSpólnota w elektrowni połaniec

gmina połaniec przyStąpiła 
do Społecznej inicjatywy mieSzkaniowej

uroczyStość jubileuSzu 60-lecia ochotniczej 
Straży pożarnej w zdzieciach Starych

31 lipca w centrum Kultu-
ry i sztuki w połańcu odbyło 
się spotkanie informacyjne 
dotyczące planowanej budo-
wy 229-mieszkań na osie-
dlu lipowa w połańcu w ra-
mach społecznej inicjatywy 
mieszkaniowej.

►czytaj str. 4

pracownicy elektrowni połaniec i człon-
kowie ich rodzin oraz lokalna społeczność, 
po raz kolejny zgromadzili się na corocznym 
pikniku rodzinnym z okazji Dnia energety-
ka. to wyjątkowe wydarzenie, które stało 
się nieodłączną tradycją obchodów tego 
święta, odzwierciedla nie tylko znaczenie 
zawodu energetyka dla społeczeństwa, ale 
także łączy ludzi w przyjaznej i rodzinnej at-
mosferze.

►czytaj. str. 7

12 sierpnia 2023 roku ochotnicza 
straż pożarna w zdzieciach starych 
obchodziła jubileusz 60-lecia istnie-
nia. podczas uroczystego apelu przy-
bliżono historię powstania i dzia-
łalności jednostki, która liczy 36 
członków czynnych, z czego 16 prze-
szkolonych strażaków - ratowników 
biorących czynny udział w akcjach 
ratowniczo-gaśniczych i zawodach 
pożarniczych. 

►czytaj str. 9

piknik z cKisz upłynął pod znakiem kulturalnej 
i bezpiecznej aktywności dla każdego. na uczest-
ników czekało mnóstwo logicznych wyzwań, zabaw 
i kreatywnych działań w strefie Drewnianych Gier 
Wielkoformatowych.

Dużym zainteresowaniem, szczególnie najmłodszych cieszyły się 
bezpłatne dmuchańce i warsztaty z pieczenia pizzy. Samodzielnie 
przygotowane małe pizzerinki smakowały wybornie. Prawdziwe 
oblężenie przeżywało Studio Malowania i Tatuażu, ale nasi ani-
matorzy spisali się na  medal i  pomalowali twarze, włosy i  ręce 
wszystkim chętnym.

►czytaj str. 10

►czytaj str. 12-14

dożynki 2023 
powiatowe i gminne 

w połańcu 
Dożynki to czas gorących podziękowań składanych 

wszystkim rolnikom za ich codzienny trud i pracę na roli. 
tegorocznym gospodarzem Dożynek powiatowych 
i Gminnych był połaniec. największe w naszym powiecie 
Święto plonów, dzień radości po zakończonych żniwach, 
mieszkańcy powiatu staszowskiego obchodzili w nie-
dzielę 3 września 2023 roku. 
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W uroczystym podpisaniu aktu notarial-
nego naszą gminę reprezentował  Burmistrz 
Miasta i Gminy Połaniec Pan Jacek Benedykt 
Nowak oraz Zastępca Burmistrza Pan Jaro-
sław Kądziela.

Gmina Połaniec na tą inwestycję otrzyma-
ła 3 miliony złotych z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Mieszkalnictwa na objęcie udzia-
łów w  spółce. Program ten jest skierowany 
dla osób i rodzin nie posiadających własne-
go mieszkania, którzy dysponują środkami 
na  regularne opłacanie czynszu, jednak  ich 
dochody są za niskie na zaciągnięcie kredytu 
hipotecznego na mieszkanie.  

SIM SMS jest spółką zawiązaną w dniu 30 
kwietnia 2021 roku aktem notarialnym przez 
Skarb Państwa reprezentowany przez Krajo-
wy Zasób Nieruchomości oraz  8 gmin wo-

jewództwa świętokrzyskiego, małopolskiego 
i śląskiego: Gmina Jędrzejów, Gmina Klucze, 
Gmina Końskie, Gmina Małogoszcz, Gmina 
Sędziszów, Gmina Staszów, Gmina Zawiercie 
oraz Gmina Połaniec.

W Połańcu w  ramach tej inwestycji po-
wstanie 229 mieszkań oraz 257 miejsc po-
stojowych.

Najemcy w SIM SMS partycypują w kosz-
tach budowy bloków, co jest uwzględnione 
w  czynszu najmu, a  po spełnieniu określo-
nych warunków po 15 latach mogą wykupić 
mieszkanie na własność. 

Niewątpliwie przystąpienie do Społecznej 
Inicjatywy Mieszkaniowej to bardzo duża 
szansa dla Gminy Połaniec na  rozwój bu-
downictwa mieszkaniowego.

Agnieszka Krupa

 inweStycje gmina połaniec przystąpiła do Społecznej inicjatywy mieszkaniowej

W dniu 26 lipca 2023 roku w jędrzejo-
wie Gmina połaniec oficjalnie przystąpi-
ła do spółki sim sms sp. z o. o.

W dniu 11 sierpnia br. dokonano odbioru końcowego zada-
nia pn.: „remont odcinka drogi powiatowej nr 1840t (0817t) 
tursko Wielkie – tursko małe Kolonia w miejscowości tursko 
małe Kolonia od km 2+133 do km 2+753”. 

9 sierpnia 2023 roku w połaniec-
kim magistracie została podpisana 
umowa na zadanie pn.”Konserwacja 
rowów na terenie gminy połaniec”, 
pomiędzy gminą połaniec reprezen-
towaną przez zastępcę Burmistrza 
miasta i Gminy połaniec pana jaro-
sława Kądzielę, a przedsiębiorstwem 
Gospodarki Komunalnej w połańcu, 
reprezentowanym przez prezes zarzą-
du panią magdalenę Góral.

Zostaną wykonane następujące prace związa-
ne z odmulaniem i konserwacją rowów w miej-
scowościach na terenie gminy Połaniec między 
innymi: • wykaszanie poboczy, skarp i dna rowu 
• odmulanie rowu

Wykonawca przystąpi do realizacji zadania od 
dnia dzisiejszego i zakończy 15 grudnia 2023 roku. 
Wartość zadania to 150 000,00 złotych brutto.

Przy podpisaniu umowy obecni również byli: 
główny specjalista ds. zamówień publicznych 
Pan Rafał Kiliański, Radny Rady Miejskiej 
w  Połańcu Pan Andrzej Wawrzyniec, mistrz 
w  Zakładzie Usług Komunalnych Pan Prze-
mysław Pawlak oraz inspektor do spraw infra-
struktury komunalnej Pani Marzena Wójtowicz.

Nasilające się skutki zmian klimatu stają się 
w Polsce coraz bardziej odczuwalne. Zwiększona 
intensywność opadów powodująca podtopie-
nia i powodzie, ale i częste występowanie susz 
determinuje działania, których celem jest ogra-
niczenie tych zagrożeń. Utrzymanie wód i urzą-
dzeń wodnych w dobrym stanie jest konieczne, 
aby ograniczać zagrożenia podtopień, powodzi 
i suszy. Działania polegają m.in. na zachowaniu 
odpowiedniego stanu dna i  brzegów rowów, 

ale  także na  konserwacji i  remoncie istnieją-
cych budowli. Usuwanie skutków wezbrań jest 
niezmiernie kosztowne, dlatego prowadzone od-
powiednio prace utrzymaniowe mogą zapobiec 
powstawaniu niektórych strat powodziowych.

Samorząd Połańca wiedząc, jak ważna jest 
ochrona przed powodzią, podjął działania mają-
ce na celu konserwację rowów na terenie gminy 
Połaniec. 

Iwona Stachura

konserwacja rowów na terenie gminy połaniec 
jako działanie ochronne przed powodzią

podpisanie umowy 
na zadanie: całoroczne 

utrzymanie dróg na 
terenie gminy połaniec
W dniu 09 sierpnia br. w urzędzie miasta 

i Gminy połaniec została podpisana umo-
wa na zadanie pn.”całoroczne utrzymanie 
dróg na terenie gminy połaniec”.

Wykonawcą zadania będzie Przedsiębiorstwo Go-

spodarki Komunalnej w Połańcu. Podpis po stronie wy-
konawcy złożyła Prezes Zarządu Przedsiębiorstwa Go-
spodarki Komunalnej w Połańcu Pani Magdalena Góral, 
a po stronie zamawiającego- gminy Połaniec Zastępca 
Burmistrza Pan Jarosław Kądziela.

Łączne wynagrodzenie nie będzie mogło przekroczyć 
972 000,00 złotych brutto.

Realizacja rusza z dniem podpisania umowy i zakoń-
czy się w terminie 12 miesięcy od tego dnia.

Zadanie polegać ma na całorocznym utrzymaniu dróg 
na terenie gminy Połaniec, polegające na zimowym utrzy-
maniu dróg, ulic, ciągów pieszych, utrzymaniu przejezd-
ności, przeciwdziałaniu i likwidacji gołoledzi, odśnieżaniu 
dróg gminnych i powiatowych na terenie gminy Połaniec 
oraz na zamiataniu mechanicznym jezdni i koszeniu po-
boczy wzdłuż asfaltowych dróg gminnych.

W szczególności w ramach zawartej umowy wykonaw-
ca będzie miał do zrealizowania następujący zakres prac:
• utrzymywanie przejezdności dróg
•  systematyczne odśnieżanie chodników i ciągów pieszych
•  wywożenie nadmiaru śniegu z ciągów komunikacyjnych 

w miejsca wskazane przez zamawiającego
•  przeciwdziałanie gołoledzi
•  utrzymanie stanu gotowości służb w  ramach całodo-

bowych dyżurów 
•  uporządkowanie dróg i kanalizacji deszczowej po zimie
•  koszenie poboczy wzdłuż asfaltowych dróg gminnych
• koszenie poboczy dróg nieutwardzonych
• zamiatanie dróg gminnych zamiatarką uliczną

W spotkaniu udział wzięli również: główny specjali-
sta ds. zamówień publicznych Pan Rafał Kiliański, Radny 
Rady Miejskiej w Połańcu Pan Andrzej Wawrzyniec, mistrz 
w Zakładzie Usług Komunalnych Pan Przemysław Pawlak 
oraz  inspektor do spraw infrastruktury komunalnej Pani 
Marzena Wójtowicz.

Iwona Stachura

inwestycje na drogach powiatowych

Zakres robót obejmował remont dro-
gi na odcinku o długości 620 m i szero-
kości jezdni 4 m, w tym: wyrównanie 
istniejącej podbudowy mieszanką mine-
ralno-asfaltową, wykonanie nawierzch-
ni z mieszanek mineralno-bitumicznych 
asfaltowych o gr. 4 cm (warstwa ścieral-
na), uzupełnienie poboczy materiałem 
kamiennym szer. 0,75 m, wykonanie 
oznakowania pionowego i poziomego 
jezdni.

Zadanie o łącznej wartości 339 
945,86 złotych zostało dofinansowane 
w 70%, tj. kwotą 237 962,00 zł z Rzą-
dowego Funduszu Rozwoju Dróg. Po-
zostałe koszty sfinansowano z budżetu 
powiatu staszowskiego oraz miasta 
i gminy Połaniec.

Wykonawcą robót było Przedsię-
biorstwo Robót Drogowych Staszów 
Sp. z o.o.

Agnieszka Gajda/ZDP Staszów
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podpisanie umowy na budowę oświetlenia 
w miejscowościach winnica i ruszcza

Umowę w imieniu Gminy Połaniec 
podpisał Zastępca Burmistrza Miasta 
i Gminy Połaniec Jarosław Kądzie-
la, natomiast w imieniu Wykonawcy 
umowę podpisał Wiesław Kopeć pro-
wadzący działalność gospodarczą pod 
firmą Zakład Instalacji Elektrycznych 
Wiesław Kopeć z siedzibą w Połańcu.

W spotkaniu udział wzięli również 
Skarbnik Gminy Połaniec Pani Małgo-

rzata Żugaj, pracownik referatu Tech-
niczno – Inwestycyjnego w Urzędzie 
Miasta i Gminy w Połańcu Pan Artur 
Maj oraz Główny specjalista ds. zamó-
wień publicznych Pan Rafał Kiliański.

Winnica
Zakres prac w miejscowości Win-

nica obejmuje budowę napowietrznej 
sieci oświetlenia ulicznego na słupach 
energetycznych wraz z oprawami typu 

led zgodnie z załącznikiem graficznym 
Załącznik 1.

Ruszcza
Zakres prac w miejscowości Rusz-

cza przewiduje budowę odcinka 
przyłącza kablowego wraz z złączem 
kablowo – pomiarowym ( od cmenta-
rza  w wzdłuż drogi krajowej DK 79 
w kierunku działki 842 - park lipki), 
montaż 9 słupów oświetleniowych 
wraz z oprawami typu led oraz montaż 
fundamentów prefabrykowanych – 18 
szt. Prace zostaną wykonane zgodnie 
z załącznikiem graficznym Załącznik 
2 (punkty słupów oświetleniowych zo-
stały zaznaczone kolorem niebieskim).

Łączny koszt inwestycji wynosi 
237 698,73 zł

W tym: Budowa oświetlenia ulicz-
nego w miejscowości Ruszcza: 199 
279,68 zł, Budowa oświetlenia ulicz-
nego w miejscowości Winnica: 38 
419,05 zł

Planowana realizacja umowy jest 
przewidziana do 3 grudnia 2023 roku.

Agnieszka Krupa

Jest to jedna z inwestycji, która została 
wybrana przez mieszkańców w  ramach 
projektów zgłoszonych do Budżetu Oby-
watelskiego na 2023 rok.

Umowę w  imieniu Gminy Połaniec 
podpisał Burmistrz Miasta i Gminy Po-
łaniec Pan Jacek Benedykt Nowak, na-
tomiast w imieniu Wykonawcy umowę 
podpisał Pan Bogdan Gorzelski prowa-
dzący działalność gospodarczą pod firmą 
Bogdan Gorzelski Reklama & Poligrafia 
z siedzibą w Siemiatyczach.

W spotkaniu udział wzięli również 
Radny Rady Miejskiej w  Połańcu Pan 
Andrzej Wawrzyniec, Skarbnik Gminy 
Połaniec Pani Małgorzata Żugaj, Kie-
rownik Referatu Techniczno – Inwe-
stycyjnego w Urzędzie Miasta i Gminy 
w  Połańcu Pani Danuta Bobrowska, 
pracownik referatu Techniczno – Inwe-
stycyjnego w Urzędzie Miasta i Gminy 
w  Połańcu Pan Kamil Rogóż oraz  po-
mysłodawca projektu na  który została 
podpisana umowa Pani Paulina Juszczyk 
– Rogowska.

Realizowany projekt zakłada posta-
wienie dużego napisu promującego mia-
sto o treści I LOVE POŁANIEC (słowo 

Love zostanie zobrazowane za pomocą 
serca). Napis będzie podłączony do ist-
niejącej instalacji elektrycznej, podświe-
tlany źródłem światła LED. Konstruk-
cja będzie odporna na  czynniki atmos-
feryczne, litery w  formie przestrzennej 
z  odpowiednich, trwałych materiałów 
i dociążone dodatkowo od dołu betono-
wymi bloczkami. Potencjalnymi odbior-
cami projektu będą mieszkańcy Połańca, 
a także osoby odwiedzające miasto. Na-
pis, wzorem innych europejskich miast, 
będzie promował Połaniec oraz  stanie 
się nową atrakcją turystyczną i  lokalną, 
zachęcającą do robienia pamiątkowych 
zdjęć. Wieczorem natomiast dzięki pod-
świetleniu, na  rynku w  Połańcu wpro-
wadzi niesamowity klimat, który umili 
mieszkańcom spędzanie czasu wolnego. 

Łączny koszt inwestycji wynosi 36 
162,00 zł

Zgodnie z  umową realizacja zamó-
wienia planowana jest w terminie do 27 
września 2023 roku.

Wykonawca udziela gwarancji i  rę-
kojmi na okres 24 miesięcy od odbioru 
końcowego.

Agnieszka Krupa

W dniu 23 sierpnia 2023 roku w urzędzie miasta i Gminy w po-
łańcu została podpisana umowa na „zakup, dostawę i montaż 
napisu 3D promującego miasto połaniec”.

podpisanie umowy na montaż napisu 
promującego miasto połaniec

1 sierpnia 2023 roku 
w urzędzie miasta i Gminy 
w połańcu podpisano umo-
wę na „opracowanie progra-
mu funkcjonalno-użytkowe-
go z szacunkiem kosztów 
budowy centrum opiekuńczo 
- mieszkalnego wraz z infra-
strukturą towarzyszącą”.

W imieniu Gminy Połaniec umowę 
podpisał Burmistrz Miasta i  Gminy 
Połaniec Pan Jacek Benedykt Nowak, 
natomiast  w imieniu Wykonawcy 
umowę podpisał Pan Mirosław Sza-
frański prowadzący działalność go-
spodarczą pod firmą Biuro Projektowe 
Mirosław Szafrański z siedzibą w Woli 
Malkowskiej k. Staszowa.

W spotkaniu wziął udział rów-
nież Zastępca Burmistrza Miasta 
i  Gminy Połaniec - Pan Jarosław 
Kądziela,  Skarbnik Gminy Poła-
niec - Pani Małgorzata Żugaj, Rad-
ny Rady Miejskiej w  Połańcu -Pan 
Andrzej Wawrzyniec, Kierownik 
Referatu Techniczno – Inwestycyj-
nego w  Urzędzie Miasta i  Gminy 

w Połańcu - Pani Danuta Bobrowska 
wraz z pracownikiem referatu - Pa-
nem Arturem Majem oraz pracownik 
firmy - Biuro Projektowe Mirosław 
Szafrański.

Przedmiotem zamówienia jest wy-
konanie programu funkcjonalno-użyt-
kowego z szacunkiem kosztów budowy 
centrum opiekuńczo-mieszkalnego dla 
20 osób wraz z  infrastrukturą towa-
rzyszącą.

Zakres zadania obejmuje:
•  program funkcjonalno-użytkowy dla 

20 osób na podstawie zaakceptowa-
nej wstępnej koncepcji przez Zama-
wiającego,

• kosztorys inwestorski,
•  uzgodnienia (przeciwpożarowe, sa-

nepid)
•  dokumentacja badań podłoża grunto-

wego i opinia geotechniczna.
Łączny koszt zadania wynosi 35 

000 zł.
Teren na którym realizowane będzie 

zadanie to część działki gminnej o nr 
ewid. 8622, która znajduje się w połu-
dniowej części administracyjnej miasta 
Połaniec przy ulicy Lipowej.

Projektant zobowiązuje się wykonać 
przedmiot umowy w  terminie do 9 
sierpnia 2023r.

Agnieszka Krupa

podpisanie umowy na opracowanie programu 
funkcjonalno-użytkowego z szacunkiem kosztów 

budowy centrum opiekuńczo-mieszkalnego w połańcu

3 sierpnia 2023 roku w urzędzie miasta i Gminy połaniec zo-
stała podpisana umowa na inwestycję pn. „Budowa oświetlenia 
ulicznego w miejscowości ruszcza i Winnica, gmina połaniec”.

W dniu 3 sierpnia 2023 roku w urzędzie 
miasta i Gminy w połańcu podpisano umo-
wę na dowóz i odwóz uczniów do szkół 
na terenie Gminy połaniec w roku szkolnym 
2023/2024.

W imieniu Gminy Połaniec umowę podpisał Zastępca 
Burmistrza Miasta i Gminy Połaniec Pna Jarosław Kądziela, 
natomiast  w imieniu Wykonawcy umowę podpisał Pan 
Zbigniew Wiącek prowadzący działalność gospodarczą pod 

firmą ZIDMA TRANS Transport Osobowo-Towarowy 
Zbigniew Wiącek z Ossali k. Osieka.

W spotkaniu wzięli udział również Skarbnik Gminy Poła-
niec Pani Małgorzata Żugaj, Sekretarz Gminy Połaniec Pani 
Bogumiła Niespodziewana oraz Kierownik Referatu Spraw 
Obywatelskich, Oświaty i Wychowania Pani Barbara Rajca.

Zgodnie z  umową uczniowie Szkoły Podstawowej 
im. Tadeusza Kościuszki w  Połańcu, Szkoły Podstawo-
wej w Zrębinie oraz do Zespołu Placówek Oświatowych 
w Ruszczy będą korzystali z transportu w dni nauki szkolnej 
z wyłączeniem ferii zimowych oraz innych przerw wynika-
jących z kalendarza szkoły.

Dowóz i odwóz będzie realizowany na 11 trasach na ob-
szarze Gminy Połaniec, zgodnie z opracowanym rozkładem 
jazdy, dostosowanym do godzin lekcyjnych obowiązujących 
w danej szkole.

Szacunkowa liczba dowożonych uczniów wynosi 286.
Trasy są opracowane w sposób ułatwiający sprawne i bez-

pieczne dotarcie uczniów do i ze szkół.
Łączny koszt realizacji zadania wynosi 422 994,00 złotych.

Agnieszka Krupa

podpisano umowę na dowóz i odwóz uczniów do szkół 
na terenie gminy połaniec w roku szkolnym 2023/2024

Umowę w  imieniu Gminy Połaniec 
podpisał Burmistrz Miasta i Gminy Po-
łaniec Pan Jacek Benedykt Nowak, na-
tomiast w imieniu Wykonawcy umowę 
podpisała Pani Justyna Wiącek-Wojtal 
reprezentująca firmę DEWUTRANS 
Sp. z  o.o. Sp. K. z  siedzibą w  miejsco-
wości Ossala.

W spotkaniu udział wzięli również 
Skarbnik Gminy Połaniec Pani Mał-
gorzata Żugaj oraz  pracownik refe-
ratu Organizacyjnego, Komunikacji 
i  Spraw Społecznych Pani Weronika 
Janowska.

Niepełnosprawne dzieci w roku szkol-
nym 2023/2024 będą dowożone i odwo-
żone z terenu Miasta i Gminy Połaniec 
do Ośrodka Szkolno-Wychowawczego 
w  Mielcu. Opiekę nad dziećmi w  cza-
sie dowozu i odwozu będzie sprawować 
dwóch opiekunów. Szacunkowa liczba 
dziennych kilometrów jakie będzie po-
konywał pojazd dowożący dzieci na trasie 
dom- szkoła – dom to ok. 200 km. 

Zgodnie z umową łączna wartość umo-
wy w całym okresie jej obowiązywania nie 
może przekroczyć kwoty 108 000,00 zł. 

Agnieszka Krupa

podpisano umowę na dowóz uczniów 
niepełnosprawnych z terenu miasta 

i gminy połaniec do ośrodka 
Szkolno-wychowawczego w mielcu

W dniu 24 sierpnia 2023 roku w urzędzie miasta i Gminy w po-
łańcu została podpisana umowa na „Dowóz uczniów niepełno-
sprawnych w roku szkolnym 2023/2024 do specjalnego ośrod-
ka szkolno-Wychowawczego z siedzibą w mielcu”.
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26 lipca 2023 roku w urzędzie miasta i Gminy w po-
łańcu została podpisana umowa na „Dostawę i montaż 
bram w garażu przy ul. madalińskiego 1 w połańcu”.

W imieniu Gminy Połaniec umowę podpisał Burmistrz Miasta 
i Gminy Połaniec Pan Jacek Benedykt Nowak, natomiast w imieniu 
Wykonawcy umowę podpisał Pan Witold Wąż prowadzący działalność 
gospodarczą pod nazwą Bramy Garażowe „WITEX” Witold Wąż 
z siedzibą w miejscowości Borzymów.

W spotkaniu wziął udział również Radny Rady Miejskiej w Połańcu 
Pan Andrzej Wawrzyniec oraz Kierownik Referatu Techniczno – Inwesty-
cyjnego w Urzędzie Miasta i Gminy w Połańcu Pani Danuta Bobrowska.

Zgodnie ze specyfikacją będą to bramy segmentowe z możliwością ręcz-
nego otwierania w przypadku braku zasilania. W każdej bramie będą okien-
ka, a dodatkowo w jednej zostaną zamontowane drzwi z samozamykaczem.

Łączny koszt inwestycji wynosi 17 500 zł
Zgodnie z umową Wykonawca zobowiązał się wykonać przedmiot 

umowy w terminie 4 tygodni od jej podpisania oraz udzielił gwarancji 
i rękojmi na okres 24 miesięcy od dnia podpisania protokołu końcowego 
z zakończenia umowy. Agnieszka Krupa

popisano umowę na zakup i montaż 
nowych bram garażowych w połańcu 

przy ulicy madalińskiego

W dniu 30 sierpnia 2023 
roku w urzędzie miasta odbyło 
się spotkanie z ostatnią grupa 
młodzieży biorącej udział w pro-
gramie „Wakacyjna praca dla 
młodzieży – 2023” organizowa-
nym przez urząd miasta i Gminy 
w połańcu.

W spotkaniu kończącym ten etap Pro-
gramu wziął udział Burmistrz Miasta 
i  Gminy Połaniec Pan Jacek Benedykt 
Nowak.

Podziękował młodzieży za tak liczny 
udział w  programie, wręczył upominki 
oraz życzył szczęśliwego powrotu do szkół 
i na uczelnie wyższe.

Młodzież była zatrudniona w Centrum 
Kultury i  Sztuki w  Połańcu, Ośrodku 
Sportu i  Rekreacji w  Połańcu, Miejsko 
– Gminnej Bibliotece w Połańcu oraz w 
Środowiskowym Domu Samopomocy 
w Połańcu.

Dzięki możliwości pracy w  tych jed-
nostkach młodzi ludzie poznali zakres ich 
funkcjonowania oraz mieli możliwość spró-
bowania swoich sił w wyznaczonych przez 
przełożonych zadaniach.

Łącznie w drugiej edycji Programu „Wa-
kacyjna praca dla młodzieży – 2023” wzięło 
udział 28 osób.

  Program podzielony został na  czte-
ry terminy, po 2 tygodnie każdy.  Pierwsi 
uczestnicy rozpoczęli pracę już 3 lipca 
2023 roku, kolejna grupa pracowała od 
17 lipca 2023 roku. Następne dwie grupy 

pracowały w  miesiącu sierpniu, czyli od 
1 sierpnia 2023 roku oraz od 16 sierpnia 
2023 roku.  Tegoroczna edycja programu 
przewidywała udział 7 osób w  jednym 
terminie.

Wszystkim uczestnikom programu 
„Wakacyjna praca dla młodzieży – 2023” 
dziękujemy za współpracę oraz  życzy-
my realizacji swoich przyszłych planów 
zawodowych. W związku ze zbliżającym 
się terminem rozpoczęcia roku szkol-
nego 2023/2024 życzymy Wam sukce-
sów w  szkole i  na uczelniach wyższych, 
gdyż każdy dzień nauki przybliża nas do 
odnalezienia pasji  i przygotowania do wej-
ścia w dorosłe życie.

Agnieszka Krupa

zakończyła się druga edycja programu 
„wakacyjna praca dla młodzieży”

31 lipca na sali kawiarnianej 
w centrum Kultury i sztuki w połań-
cu odbyło się spotkanie informacyj-
ne dotyczące planowanej budowy 
229-mieszkań na osiedlu lipowa 
w połańcu w ramach społecznej ini-
cjatywy mieszkaniowej.

Na spotkaniu pojawili się Jacek Benedykt No-
wak - Burmistrz Miasta i Gminy Połaniec, Jaro-
sław Kądziela - Zastępca Burmistrza, Bogumiła 
Niespodziewana - Sekretarz Gminy Połaniec, 
Danuta Bobrowska - Kierownik Referatu Tech-
niczno –Inwestycyjnego, Radosław Pluciński - In-
spektor ds. inwestycji drogowych, Krzysztof Zając 
- Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Połań-
cu, Przemysław Cielecki - Prezes Zarządu SIM 
SMS Sp. z o.o. wraz z Andrzejem Krawczykiem 
architektem SIM SMS Sp. z  o.o. oraz  Konrad 

Rachuna - właściciel firmy WOSAN - projektant 
branży instalacyjnej wraz z Pawłem Nepelskim - 
projektantem branży drogowej. 

Planowana inwestycja zakłada budowę 
229-mieszkań wraz z 257 miejscami postojowymi 
z pełną infrastrukturą na wynajem o umiarkowa-
nym czynszu. 

Czym jest SIM SMS?
To Społeczna Inicjatywa Mieszkaniowa re-

alizująca budownictwo społeczne. Program jest 
skierowany dla osób i  rodzin nie posiadających 
własnego mieszkania, którzy dysponują środkami 
na regularne opłacanie czynszu, jednak ich dochody 
są za niskie na zaciągnięcie kredytu hipotecznego 
na mieszkanie.

Podczas poniedziałkowego obecni na  spotkaniu 
przedstawiciele spółki SIM SMS przedstawili założe-
nia funkcjonowania całego programu najmu mieszkań 
oraz została przedstawiona mapa zagospodarowania 
budynków wielorodzinnych na Osiedlu Lipowa.

Miasto i  Gmina Połaniec przystąpiła do 
spółki SIM SMS Sp. z o.o. o, w ramach której 
na Osiedlu Lipowa powstanie 229 mieszkań 
oraz 257 miejsc postojowych. Ta inwestycja to 
szansa dla mieszkańców naszej Gminy, którzy 
marzą o  swoim własnym mieszkaniu, które 
jest przystępne cenowo  - powiedział Jacek 
Benedykt Nowak - Burmistrz Miasta i Gminy 
Połaniec.

Na spotkaniu zebrani mieszkańcy uzyskali 
odpowiedzi na wszystkie zadane pytania. Po-
ruszone zostały tematy związane m.in. z  or-
ganizacją samej spółki, zasadami montażu fi-
nansowego związanego z  inwestycją, a  także 
koszty i zasady partycypacji mieszkańców wraz 
z prognozowaną wysokością czynszu.

Wkładem Gminy Połaniec do spółki będzie 
przekazanie gruntów pod wyżej wymienioną 
inwestycje oraz przelew środków finansowych 
w  wysokości 3 000 000,00 złotych otrzyma-
nych z zasobów Rządowego Funduszu Rozwoju 
Mieszkalnictwa.

za nami spotkanie informacyjne na temat 
budowy 229-mieszkań na osiedlu lipowa
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kultura

delegacja Samorządu miasta i gminy 
połaniec w Viggiano we włoszech

Jesteśmy przekonani, że  taka współpraca mię-
dzynarodowa zapewni doskonałe możliwości 
promocji i  wymiany dobrych doświadczeń po-
między dwoma miastami. Kontakty zagraniczne 
mają na  celu umacnianie przyjaźni i  rozwijanie 
współpracy między Połańcem i  Viggiano. Mia-
sta zobowiązane są do wspierania i  intensyfikacji 
wzajemnych stosunków w zakresie wymiany do-
świadczeń samorządowych organów zarządzających 
tymi miastami. 

„Mamy głęboką nadzieję, że  przyjaźń między 
naszymi miastami partnerskimi Viggiano i Połań-
ca będzie się zacieśniać, a  nasi mieszkańcy będą 
się wzajemnie poznawać. Nasze miasta wymienią 
się doświadczeniami, dotyczącymi funkcjonowania 
społeczności lokalnych, ich problemów, poznają 
wzajemną historię oraz kulturę obu krajów. Pragnę 
by nawiązanie tych kontaktów nie ograniczało się 
tylko do wizyt władz miasta, ale  przede wszyst-
kim na konkretnej realizacji podjętych zobowiązań 
i zadań, które musimy wypracować. A to między 
innymi: wymiana młodzieży, wizyty nauczycieli, 
dyrektorów szkół, udział w  targach, wystawach, 
imprezach kulturalnych, czy  też zawodach spor-
towych”. -  powiedział Burmistrz Miasta i Gminy 
Połaniec Pan Jacek Benedykt Nowak.

«To była przyjemność i zaszczyt przyjąć wizytę 
w Viggiano  Burmistrza Połańca Jacka Benedykta 
Nowaka i jego delegację wraz z Burmistrzem Matery 
Domenico Bennardi i jego delegację. Do zobaczenia 
wkrótce, aby kontynuować ten wspaniały program 
współpracy, w którym nasze społeczności i młodzież 
będą głównymi bohaterami».- powiedział Burmistrz 
Miasta Viggiano Pan Amedeo Cicala. 

W dniach 19- 22 sierpnia br. na zaproszenie miasta partnerskiego Viggiano, reprezentowanego przez Burmistrza pana 
amedeo cicala, nasza delegacja samorządu miasta i Gminy połaniec w składzie: Burmistrz miasta i Gminy połaniec 
pan jacek Benedykt nowak, zastępca Burmistrza miasta i Gminy połaniec pan jarosław Kądziela, przewodniczący rady 
miejskiej w połańcu pan stanisław lolo, Wiceprzewodniczący rady miejskiej w połańcu pan Krzysztof zając, radny 
rady miejskiej w połańcu pan andrzej Wawrzyniec oraz radny rady miejskiej w połańcu pan paweł laska, uczestniczyła 
w rewizycie, mającej na celu reaktywować kontakty współpracy między dwoma samorządami. 

Przedstawiciele Samorządu Miasta i Gminy Po-
łaniec składają serdeczne podziękowania, za bardzo 
ciepłe i miłe przyjęcie naszej delegacji w Viggiano. 
Do zobaczenia niebawem. 

Agnieszka Borowska
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Świetna muzyka czekała na wszyst-
kich, którzy w piątek wieczorem 25 
sierpnia 2023 roku pojawili się na poła-
nieckim rynku, gdzie odbył się wyjątkowy 
koncert „Wakacje z polską piosenką”.

Był to wieczór pełen wspaniałej muzyki i zabawy, 
w którą wprowadzili nas utalentowani młodzi woka-
liści. Podczas trwania tego znakomitego koncertu nie 
zabrakło występów zespołu Sidus z Centrum Kultury 
i Sztuki w Połańcu, Pani Ani Adamczak, Pana Kacpra 
Wąsika, Pani Izy Lisowskiej, Pana Mariusza Maligi, 
czyli Duetu «Kwiaty z  Rosą», którzy wprowadzili 
publiczność w cudowny nastrój. 

Jest to duet artystyczny Anna Adamczak wokal 
i  Kacper Wąsik piano. Duet aranżuje własne wier-
sze, muzykę oraz  piosenki. Inspiracje do tworzenia 
utworów czerpią z piosenek z lat 70 i 80 oraz poezji, 
własnych przeżyć i emocji jakie chcą przekazać za po-
mocą śpiewu i muzyki. Ich hasło na piątkową imprezę 
brzmiało: «Zrobimy szum, porwiemy tłum, pójdziemy 
w tan, a co nam tam…”

W repertuarze nie zabrakło najpiękniejszych i naj-
popularniejszych polskich piosenek. 

Podczas imprezy w  rytmie super przebojów za-
grał DJ Adam, który oderwał wszystkich obecnych 
na chwilę od codzienności. 

Iwona Stachura

koncert 
wakacje 
z polską 
piosenką

lato, muzyka i taniec – to wszystko królowa-
ło w pierwszą sobotę sierpnia na muszli kon-
certowej w połańcu. 

Tańcz, jak potrafisz i baw się najlepiej jak umiesz; takie ha-
sło przyświecało uczestnikom drugiej Potańcówki Italo Disco.

W rytmie włoskich przebojów i nieśmiertelnych polskich 
i angielskich hitów bawili się wszyscy – od najmłodszych po 
tych całkiem dorosłych mieszkańców Połańca. A do tańca 
zachęcał swoim głosem Sergio Bettas, zespół Sidus oraz nie-
zastąpiony DJ Adam.

To wydarzenie to kolejny krok w stronę przełamania barier 
i wspólnej zabawy przy muzyce w plenerze.

CKiSz

muzyczna sobota na muszli koncertowej w połańcu
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Obchody Pikniku Energetycznego 
odbywają się zazwyczaj w ostatni week-
end sierpnia, kiedy  to pracownicy oraz 
ich rodziny mają okazję wspólnie świę-
tować oraz zacieśniać więzi wśród współ-
pracowników i  lokalnej społeczności. 
Roczne spotkanie jest także doskonałą 
okazją   do podkreślenia kluczowej roli, 
jaką pełni Elektrownia Połaniec w pol-
skim systemie elektroenergetycznym.

– Piknik Rodzinny z  okazji Dnia 
Energetyka to jedna z najbardziej okaza-
łych tradycji energetycznych.  To nie tylko 
moment refleksji nad naszą pracą, ale także 
okazja do budowania relacji i wspólnego 
spędzania czasu w przyjaznym otoczeniu – 
powiedziała Agnieszka Wojdan, Prezes 
Enei Elektrowni Połaniec.

Podczas pikniku nie brakowało atrak-
cji dla wszystkich uczestników. Dla naj-
młodszych zorganizowano rozrywkę na 
powietrznych zamkach i  kolorowych 
placach zabaw, które wciągnęły dzieci 
w świat zabawy i radości. Natomiast dla 
starszych dostępne były warsztaty edu-
kacyjne, m.in. nauka o prądzie, pozwa-
lając na zdobycie nowych umiejętności 
i wiedzy. Zmagania sportowe, takie jak 
mistrzostwa  w piłce nożnej czy turnieje 
rodzinne, dodały piknikowi sportowego 
ducha rywalizacji.

Na tej wyjątkowej imprezie nie mo-
gło zabraknąć również talentu artystycz-
nego najmłodszych. 

W  ramach konkursu plastycznego 
o  tematyce „Zielona Energia Oczami 
Dziecka” nagrodzono aż 22 dzieci za ich 
kreatywność i wyobraźnię. Dodatkowe 
wyróżnienia za szczególnie inspirujące 
prace zdobyły Natasza i Roksana Janow-
skie oraz Bartosz Kępa. To niewątpliwie 
pokazało, że energia twórczości jest rów-
nie istotna co energia elektryczna.

Tradycyjnie podczas Dnia Energety-
ka rozegrano finał Turnieju Piłkarskie-
go o  Puchar Prezesa Enei Elektrowni 
Połaniec. Cztery drużyny pracowników 
elektrowni stawiły sobie czoła na boisku. 
Ostatecznie pierwsze miejsce wywalczyła 
niebieska drużyna Enei Połaniec, dru-
gie - Enea Bioenergia Odpopielanie I, 
natomiast trzecie - Enea Pion TR. W eli-
minacjach do finału rywalizowały także 
drużyny EREA, Enea Bioenergia Odpo-
pielanie II, Enea Bioenergia Produkcja 
oraz „biała” drużyna Enea Połaniec.

Na licznych stoiskach m.in. Enei 
Elektrowni Połaniec, Lasów Państwo-
wych, Centrum Kultury i Sztuki  w Po-
łańcu, RCKiK z Kielc, PZU czy Wojsk 
Obrony Terytorialnej każdy mógł zna-
leźć coś dla siebie. 

Tegoroczna edycja Dnia Energety-
ka była również wyjątkowa dzięki mu-
zycznemu akcentowi Orkiestry Dętej 
z Połańca. We wszystkich tych strefach 
roiło się od atrakcji zarówno dla dzieci 
jak i dorosłych, co sprawiło, ze impreza 
była pełna niezapomnianych chwil. 

Wiele punktów gastronomicznych 
i  food trucki zaspokajały głód i  pra-
gnienie uczestników, oferując różnorod-
ne smaki i  potrawy. Jednak to oprawa 
muzyczna przyciągała uwagę, brzmiąc 
rytmami lokalnych artystów. Na ener-
getycznej scenie zaprezentowali się zwy-
cięzcy konkursu “Enea wspiera muzycz-
ne talenty”, zespół “Sidus” Połaniec, Ka-
mil Jachyra oraz zespół Konkret Band. 

To pierwszy taki Dzień Energety-
ka, podczas którego wystąpiło aż tyle 
muzycznych zespołów, wśród których 
były aż trzy gwiazdy wieczoru: zespół 
Baranovski,  Piotr Cugowski oraz zespół 
DJów Komodo i Thomas Sykes. 

Baranovski, który wystąpił jako 
pierwszy, to jeden z najbardziej rozpo-
znawanych polskich artystów ostatnich 
lat. Widać było, że połaniecka publicz-
ność dobrze znała jego hity – razem 
z wykonawcą odśpiewali od początku do 
końca takie utwory jak „Czułe Miejsce” 
czy „Lubię Być Z Nią”.

Kolejnym artystą był Piotr Cugow-
ski, którego muzyka zdobyła serca wielu 
słuchaczy z  Połańca dzięki niepowta-
rzalnemu brzmieniu i  emocjonalnym 
tekstom. Podczas koncertu usłyszeliśmy 
m.in. takie hity jak  „Kto Nie Kochał” 
czy „Zostań Ze Mną”.

W  tym roku pogoda postanowiła 
dać energetykom prawdziwe wyzwanie. 
Trudne warunki atmosferyczne i burze 
tego dnia spowodowały odwołanie wielu 
imprez w okolicy. Także w Połańcu wy-
glądało na to, że natura chciała zrobić 
przerwę i przycisnąć pauzę na koncercie. 
Jednak nasi niezawodni energetycy nie 
dali się zaskoczyć i na bieżąco rozwią-
zywali wszelkie problemy techniczne. 
Ostatecznie, energia wróciła na scenę 
i muzyka w Połańcu grała na „maxa”! 

Koncert KOMODO i  THOMAS 
SYKES zelektryzował wszystkich. To 
był moment, kiedy energia dźwięków 
połączyła się ze światowymi hitami mu-
zycznymi takimi jak „It’s My Life” czy 
„”Is It Love” w doskonałym harmonij-
nym ujęciu, zostawiając nie tylko piękne 
wspomnienia, ale i  dawkę pozytywnej 
inspiracji dla wszystkich.

Dzień Energetyka to wyjątkowy 
piknik, który nie tylko celebruje pra-
cowników energetyki, ale również kła-
dzie nacisk na wspólnotę oraz integra-
cję. To moment, w którym społeczność 
Elektrowni Połaniec jednoczy się, by 
świętować osiągnięcia i  jednocześnie 
spędzić radosny czas z rodziną i przy-
jaciółmi.

ENEA Połaniec

piknik rodzinny z okazji dnia energetyka: 
tradycja i wspólnota w elektrowni połaniec

W miniony weekend, pracownicy elektrowni połaniec i członkowie ich rodzin oraz lokalna spo-
łeczność, po raz kolejny zgromadzili się na corocznym pikniku rodzinnym z okazji Dnia ener-
getyka. to wyjątkowe wydarzenie, które stało się nieodłączną tradycją obchodów tego święta, 
odzwierciedla nie tylko znaczenie zawodu energetyka dla społeczeństwa, ale także łączy ludzi 
w przyjaznej i rodzinnej atmosferze.
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to „przekazywanie z pokolenia na pokolenie histo-
rycznych ukształtowań obyczajów, poglądów, wie-
rzeń, zasad postępowania, sposobów myślenia.

Czy wiecie, że... ?
Pierwsze nieformalne Koło w Tursku Małym zawiązane zostało w 

1978 roku, a jedną z głównych założycielek jest Pani Marianna Wój-
cik, która ma obecnie 92 lata. Stwierdzić można, że pierwsze zarysy 
działań naszych Członkiń z KGiGW mają 45 lat. Pani Marianna od 
wielu lat kultywuje tradycję i zawsze dążyła do lokalnej tradycji, aby 
nie została zapomniana. Swoje doświadczenia oraz nauki to co naj-
ważniejsze przekazywała systematycznie swojej córce Pani Helence 
Kosowicz, która w tym roku skończyła 70 lat. Ona natomiast swojej 
córce Uli Nowak- lat 49, a ta swojej córeczce Amelce Nowak, która 
ma 11 lat. Nasze Dziewczyny działają od czterech pokoleń i są z tego 
bardzo dumne! Pani Marianna zawsze dokładała wszelkich starań, 
aby to co kiedyś zostało stworzone przez poprzednie pokolenia było 
pielęgnowane teraz oraz zostało przekazane młodszym pokoleniom. 
Dążyła do tego, aby zaszczepić wśród młodych zainteresowanie 
lokalną tradycją, która jest bardzo bogata i piękna. 

Końcem lat siedemdziesiątych, a początkiem osiemdziesiątych 
Pani Marianna współpracowała blisko z urzędem Gminy w Po-
łańcu, z Panią Władysławą Drzazgą, która to zajmowała się m.in. 
tematami rolnymi. Co ciekawe to właśnie w naszym Tursku Małym 
znajdował się wówczas pokazowy ogródek i warzywniak, którego w 
tamtych latach oglądali przyjezdni do naszej gminy, a zainteresowani 
rolnictwem. To właśnie w Tursku Małym znajdowała się pierwsza 
wypożyczalnia naczyń gastronomicznych, która miała służyć lokalne-
mu społeczeństwu. W tym domu Pani Marianna mieszka do dzisiaj.

Nasze KGIGW spełnia głównie rolę „strażników” kultury. Nasza 
działalność w chwili obecnej to nie tylko plecenie pięknych wieńcy 
dożynkowych, w których to jesteśmy jedni z lepszych w wojewódz-
twie świętokrzyskim, ale także jak to stwierdziła jedna Pani Etnograf 
wiedziemy prym w Polsce. Formalnie nasze KGiGW z Turska Małego 
zostało założone w 2022 roku, we wrześniu będziemy obchodzić „nasz 
roczek”. Lubimy także staropolską kuchnię, udział w konkursach spra-

wia nam wiele radości. Koło zajmuje się rękodziełem, przekazywaniem 
tradycji. To, co robimy łączy tradycje świeckie z kościelnymi. Kościół 
jest bardzo głęboko osadzony w naszej rzeczywistości.

Wszystkie nasze Panie, przede wszystkim seniorki, przekazują nam 
młodszym, wszelakiego rodzaju tradycje. Są to: przygotowywanie 
potraw, praktyki robienia rękodzieła, stare przyśpiewki, opowiadania 
o tym jak było w dawnych czasach w danej wsi. Wiadomo, że młodsze 
pokolenie sięga najwyżej czasów swoich dziadków i na tym zamyka 
się temat. Koła są po prostu łącznikiem między starym, a nowym i 
uczą tych lepszych aspektów naszej tradycji, co było lokalne, co wy-
wodzi się z ziemi, co było tradycją kościelną. Niestety mamy czasy 
takie, jakie mamy i o wielu rzeczach się zapomina, wiele tradycji nie 
jest spisanych i zanikają. Młode pokolenie idzie raczej do przodu i 
nie interesuje się tym, co było dawniej, jednakże trzeba zaznaczyć, 
że i wśród młodzieży jest widoczny trend skierowany na powrót do 
tradycji. Na szczęście nasze koło gospodyń wiejskich się odnawia i 
wracamy do wszystkich obrzędów. Staramy się wyciągnąć jak naj-
więcej informacji o zwyczajach, tradycji, lokalnych osobowościach w 
danej miejscowości czy rejonie, by przekazać młodszym pokoleniom. 

Dawniej koła były przede wszystkim miejscem aktywności, czynu 
i działania. Stąd ten szacunek na wsi, gdzie przynależność do koła 
była wyróżnieniem. Przez pewien okres, po zmianie ustroju, straciły 
na znaczeniu. Teraz znowu się odbudowują. Zawsze było tak, że koła 
integrowały, łączyły pokolenia, całą lokalną społeczność, bo nie było 
Internetu, telefonów komórkowych itd. Praktycznie koła i straż pożar-
na były jedynymi instytucjami działającymi na wsi, jednoczyły ludzi, 
organizowały imprezy dla mieszkańców, zabawy taneczne na świeżym 
powietrzu z kapelą. KGW jak dawniej, współpracuje z władzą lokalną, 
czy jest to gmina, czy powiat bądź szkoła. Kiedy dostajemy zaproszenie, 
by reprezentować gminę, koło robi wszystko, by wypaść jak najlepiej.

Nasze koło jest wielopokoleniowe i złożone z osób młodych, w tym 
przeważają obecnie Panowie. Bez nich byłoby nudno. Coraz więcej 
młodych osób chce być w kole. Na jedną rzecz nasze panie zwracają 
uwagę: do koła trzeba dojrzeć. Uważają także, że bycie w kole jest 
wyróżnieniem. Koła nadal mają szacunek, przynależność do nich 
jest prestiżowa. Prawdę mówiąc, na co dzień nie chodzi się w stroju 

ludowym! Można mieć jedynie jakiś element tego stroju np. chustę, 
ale założenie kompletu stroju ludowego jest wyróżnieniem. To nie 
tylko piękna prezencja, to także poważne zaplecze. Rola kobiet jest 
wielka, ponieważ musimy być księgowymi, organizatorkami, dostaw-
cami, kreatywnie działać i jeszcze umieć realizować nasze pomysły, 
ładnie je przedstawić, udekorować. W kole dzieje się naprawdę sporo. 
Wszystko przypada w większości na kobiety, nie ujmując panom, bo 
są i tacy, którzy nam bardzo pomagają. My mamy w swoich szeregach 
aż 18 gospodarzy i na nich zawsze możemy liczyć.

Wspólnie w KGIGW próbujemy przeplatać stare zwyczaje z 
nowoczesnym, komputerowym światem, prezentować naszą lokal-
ną tradycję, naszą tożsamość. Godnie reprezentować Nasze piękne 
TURSKO... 

KGiGW w Tursku Małym 

cztery pokolenia
koło gospodyń i gospodarzy wiejskich w tursku małym 

tradycja... co to jest tradycja?

21 sierpnia 2023 roku 
w Klubie seniora „megawat” 
odbyły się warsztaty z fizjo-
terapii w ramach projektu 
„W pogoni za zdrowiem”. 

Zajęcia prowadzone były przez 
panią mgr fizjoterapii Magdalenę 
Tomporowską. Klub seniora „Mega-
wat” realizuje projekt Polsko Amery-
kańskiej Fundacji Wolności, który jest 
realizowany przez Akademię Rozwoju 
i Filantropii w Polsce i Ośrodek Dzia-
łaj Lokalnie FARMa w  Osieku. Se-
niorom przedstawione zostały zajęcia 
ukierunkowane na poprawę ogólnego 
stanu zdrowia. 

Tematyka zajęć edukacyjnych obej-
mowała w szczególności:
•  diety, w tym ryzyko związane z otyło-

ścią, bądź niedożywieniem, predyspo-
zycje do rozwoju chorób-nadciśnienie 

tętnicze, choroba niedokrwienna ser-
ca, udar mózgu

•  zasady prawidłowego odżywiania, me-
tody zmian niekorzystnych nawyków 
żywieniowych

•  aktywność fizyczna – zasad i  form 
zalecanej aktywności, zależnej od wy-
dolności funkcjonalnej i  stanu zdro-

wia, omówienie korzyści płynących 
ze zwiększenia aktywności fizycznej

•  stres – uświadomienia problemu wyso-
kiego poziomu stresu u osób starszych, 
metod radzenia sobie z sytuacją trud-
ną, nauka relaksacji

•  edukacja dotycząca schorzeń, zacho-
wań zdrowotnych sprzyjających efek-
tywności terapii, wtórnej prewencji 
niesprawności
Aktywność fizyczna szczególnie 

dla osób w  wieku senioralnym jest 
jedną z  najważniejszych metod za-
pewniająca sprawność oraz poprawia-
jąca jakość życia. Ruch leczy choroby, 
zwiększa siłę mięśni, zwiększa wy-
dolność serca i  układu oddechowe-
go. Ruch zwiększa także możliwości 
poznawcze, inicjuje procesy myślowe, 
wspomaga rozwój i  funkcjonowanie 
układu nerwowego. Dobór formy 
aktywności ruchowej dla osób star-
szych powinien być oparty na  indy-
widualnych predyspozycjach, przede 
wszystkim powinien zależeć od stanu 
zdrowia i sprawności fizycznej.

Iwona Stachura

warsztaty z fizjoterapii 
w klubie Seniora „megawat”

15 sierpnia 2023 roku odbyła się trzecia pielgrzymka z po-
łańca do pustelni złotego lasu w rytwianach, na coroczny od-
pust Wniebowzięcia najświętszej marii panny. 

pielgrzymka do klasztoru 
w rytwianach

Łącznie w  tej pielgrzymce wśród 
przepięknych lasów pielgrzymowało 
wraz z  księdzem Markiem Pereszlu-
chą 47 osób . Pośród nich byli także 
pojedyńczy pielgrzymi z Mielca, Tar-
nobrzega i Staszowa. Do Pustelni Zło-
tego Lasu uroczyście wchodzili przez 
trzy Klasztorne Bramy, serdecznie 
witani przez Dyrektora Sanktuarium 
Rytwiańskiej Madonny Ciszy księdza 
Wiesława Kowalewskiego. 

Pielgrzymi uczestniczyli w uroczy-
stej odpustowej mszy świętej odpra-
wianej pod przewodnictwem księdza 
prof. Waldemara Graczyka z Uniwersy-
tetu Kardynała Stefana Wyszyńskiego 

w Warszawie. Po mszy świętej zwiedza-
li indywidualnie klasztor i  spacerując 
wśród kolorowych straganów robili licz-
ne zakupy tzw. odpuśników. Następnie 
pielgrzymi w  ogrodach klasztornych 
mieli podawany gorący posiłek zafun-
dowany przez Pana Kazimierza Zaliń-
skiego ze sklepu mięsnego w Połańcu. 

Większość pielgrzymów wróciła do 
domów własnymi środkami lokomocji. 
Pozostała część postanowiła wrócić pie-
szo. Wszystkim którzy brali udział w tej 
pielgrzymce składamy serdeczne Bóg 
Zapłać i zapraszamy za rok w jeszcze 
większym gronie.

Organizatorzy



Bezpłatny Biuletyn informacyjny • nr 8 (83) • sierpień 2023 9

Klub seniora „megawat” re-
alizuje projekt polsko amery-
kańskiej fundacji Wolności, 
który jest realizowany przez 
akademię rozwoju i filantro-
pii w polsce i ośrodek Działaj 
lokalnie farma w osieku.

W poniedziałkowe popołudnie 14 
sierpnia 2023 roku w miłej atmosferze 
odbyły się warsztaty z panią dr.n.med. 
Katarzyną Wawrzyniec-Lis, specjali-
stą chorób wewnętrznych, diabetolog. 
Tematem przewodnim spotkania było: 
«Cukrzyca profilaktyka i zapobieganie”. 
Pani diabetolog podkreśliła, iż cukrzy-
ca to epidemia XXI wieku. Poruszono 
temat częstotliwości występowania po-
wikłań u chorych na  cukrzycę typu 2 
w Polsce takich jak: udar, niewydolność 
nerek, stopa cukrzycowa oraz zawał. W 
Polsce już 3 mln choruje na cukrzycę, a 1 
ml jest niezdiagnozowanych. Epidemio-
logia cukrzycy na świecie w 2017 roku 
wyniosła 425 mln, natomiast  w 2035 
roku będzie to około 600 ml chorych. 

To są pacjenci zdiagnozowani, 

a przypuszcza się, że 25 procent, albo i 
więcej nie wie, że choruje. Cukrzyca to 
cichy, skryty zabójca. Wczesne rozpo-
znanie i  zaopiekowanie się pacjentami 
jest bardzo ważne. Powikłania są bardzo 
poważne. Dlatego leczone są już stany 
przedcukrzycowe, ważna jest dieta, ruch 
[…]- powiedziała pani diabetolog. 

W następnej kolejności uczestnicy 
dowiedzieli się jakie objawy wskazują 
na możliwość wystąpienia cukrzycy ze 
znaną hiperglikemią, mogli także zapo-
znać się z profilaktyką pierwotną, czyli 
jak zapobiec nadwadze otyłości i  jak 
właściwie się odżywiać.

Na spotkaniu, oprócz omówienia no-
wości w leczeniu cukrzycy i spojrzeniu 
na postęp w medycynie i farmakotera-
pii, uczestnicy spotkania mieli okazję 
usłyszeć o  nowościach technologicz-
nych wspierających kontrolę cukrzycy, 
Pacjenci coraz częściej szukają urządzeń, 

aplikacji, udogodnień, które pomogą im 
w codziennych zmaganiach z cukrzycą. 

Po zakończeniu części merytorycznej 
wywiązała się owocna wspólna dyskusja, 
gdzie seniorzy zadawali nurtujące ich 
pytania.

Seniorzy z Klubu „Megawat” składają 
serdeczne podziękowania za możliwość 

realizacji projektu i wsparcie sponsorom: 
Burmistrzowi Miasta i Gminy Połaniec 
Panu Jackowi Benedyktowi Nowaki 

oraz  Fundacji Aktywizacji i  Rozwoju 
FARMa.

Iwona Stachura

Spotkanie z diabetolog w kubie Seniora „megawat” 
w ramach projektu „w pogoni za zdrowiem”

W dniu 12 sierpnia 2023 
roku ochotnicza straż pożar-
na w zdzieciach starych ob-
chodziła jubileusz 60-lecia 
istnienia.  

Po przemarszu strażackich pocz-
tów sztandarowych uroczystym złoże-
niu meldunku oraz  wzniesieniu Flagi 
Państwowej na maszt odbyła się Msza 
Święta. Eucharystii przewodniczył ks. 
Proboszcz Tadeusz Ziętkowski, który 
w pięknych słowach modlił się za straża-
ków, przypomniał ich ważną rolę w ży-
ciu społeczeństwa oraz  przypomniał 
postać Patrona Strażaków Św. Floriana.

Po zakończeniu części liturgicznej ze-
branym przybliżono historię powstania 
i działalności Ochotniczej Straży Pożar-
nej w Zdzieciach Starych, gdzie liczy 36 
członków czynnych, z czego 16 przeszko-
lonych strażaków- ratowników biorących 
czynny udział w akcjach ratowniczo-ga-
śniczych i zawodach pożarniczych. Pod-
czas uroczystego apelu wręczono odzna-
czenia dla zasłużonych strażaków. 

Jubileusz 60-lecia OSP Zdzieci Stare 
był także okazją do życzeń i słów uzna-
nia, które wygłosili: Wiceminister Sportu 
i Rekreacji, Poseł Pani Anna Krupka, Po-
seł na Sejm RP Pan Michał Cieślik, Poseł 
na Sejm RP Marek Kwitek, Wicestarosta 
Staszowski Pan Leszek Guzal, Zastępca 

Komendanta Wojewódzkiego PSP, Prezes 
ZOP ZOSP RP w Staszowie st. Bryg. Pan 
Grzegorz Rajca, Zastępca Komendanta 
Powiatowego PSP w  Staszowie bryg. 
Pan Jarosław Juszczyk, dh Pan Wiesław 
Woszczyna – Wiceprezes Zarządu Od-
działu Wojewódzkiego ZOSP RP, Prezes 
Zarządu Miejsko Gminnego Związku 
OSP w  Połańcu Krzysztof Marczewski 

oraz Komendant Miejsko-Gminny OSP 
w Połańcu Pan Paweł Motyl.

Burmistrz Miasta i Gminy Połaniec 
Pan Jacek Benedykt Nowak podzięko-
wał Ochotniczej  Staży Pożarnej za co-
dzienną, bezinteresowną służbę, ofiarność 
i  troskę o wspólne dobro mieszkańców. 
Burmistrz w  swym przemówieniu: - 
Niech ten wyjątkowy jubileusz przyniesie 

dumę i  refleksję nad osiągnięciami i  rolą 
OSP Zdzieci Stare w naszej społeczności, 
a także będzie wyrażeniem wdzięczności za 
trud i poświęcenie, jakie strażacy wkładają 
w zapewnienie bezpieczeństwa dla miesz-
kańców naszej gminy […] – powiedział.

Na uroczystość sześćdziesięciolecia 
OSP Zdzieci Stare przybyło wielu przy-
jaciół jednostki. Wśród zebranych znaleź-

li się między innymi: Burmistrz Miasta 
i Gminy Połaniec Jacek Benedykt Nowak, 
Zastępca Burmistrza Jarosław Kądziela, 
Radna Powiatowa Pani Anna Kosowicz, 
Radni Rady Miejskiej w Połańcu, sołtysi, 
przedstawiciele jednostek organizacyj-
nych, mieszkańcy Miasta i Gminy Poła-
niec oraz okoliczni przedsiębiorcy.

Iwona Stachura

uroczystość jubileuszu 60-lecia ochotniczej 
Straży pożarnej w zdzieciach Starych
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przegląd filmów krótkometrażowych 
letnia noc filmowa z Grand off odbył 
się na zewnętrznym basenie ośrodka 
sportu i rekreacji w połańcu. 

Liczna frekwencja (ok.80 osób) sprawiła, że to 
wydarzenie stało się niezwykłą okazją do wspól-
nego spędzenia czasu przy fascynujących filmo-
wych opowieściach. Atmosfera była magiczna, 
a świetlne girlandy dodawały temu wydarzeniu 
wyjątkowego charakteru.

Dzięki  uczestnikom mogliśmy razem delek-
tować się różnorodnością krótkometrażowych 
produkcji, które przemycały nas przez rozmaite 
światy, emocje i  refleksje. Zagrane zostały fil-
my z przeglądu Grand OFF im. Witolda Kona 
- Najlepsze Niezależne Krótkie Filmy Świata. 
Sponsorem głównym była Enea Elektrowni Po-
łaniec. Podczas imprezy dostępny był darmowy 
popcorn. Imprezę wsparło Miasto i Gmina Poła-
niec, Ośrodek Sportu i Rekreacji w Połańcu, który 
zapewnił idealne warunki to przeprowadzenia 
przeglądu. Wydarzenie miało na  celu integra-
cję lokalnej społeczności, ale także było świetną 
okazją do promowania i pogłębiania właściwych 
zachowań społecznych i kulturalnych.

Patronat medialny nad wydarzeniem objęli: 
Radio Leliwa, Radio Kielce, Tygodnik Nadwi-
ślański, portal www.portal.polaniec.eu. 

Running Połaniec

za nami letnia noc Filmowa

piknik z cKisz upłynął pod znakiem 
kulturalnej i bezpiecznej aktywności 
dla każdego. na uczestników czekało 
mnóstwo logicznych wyzwań, zabaw 
i kreatywnych działań w strefie Drew-
nianych Gier Wielkoformatowych.

Dużym zainteresowaniem, szczególnie naj-
młodszych cieszyły się bezpłatne dmuchańce 
i warsztaty z pieczenia pizzy. Samodzielnie przy-
gotowane małe pizzerinki smakowały wybornie. 
Prawdziwe oblężenie przeżywało Studio Ma-
lowania i  Tatuażu, ale  nasi animatorzy spisali 
się na medal i pomalowali twarze, włosy i ręce 
wszystkim chętnym.

Ciekawe, zabawy i  konkurencje sprawno-
ściowe przygotowały służby mundurowe. Spa-
cer w  narko i  alkogoglach, bezkrwawe, wodne 
strzelanki i udział w pokazie zadymienia dostar-
czyły mnóstwo niesamowitych emocji i wrażeń 
nie tylko dzieciom, ale i dorosłym. Dodatkowo 
możliwość obejrzenia wozów policyjnych i stra-
żackich od środka i  nauka pierwszej pomocy 
przedmedycznej dopełniły atrakcji piątkowego 
popołudnia. A na  zakończenie najaktywniejsi 
otrzymali pamiątkowe dyplomy. Było warto spę-
dzić kilka godzin z dala od telefonów, kompute-
rów i telewizora.

Składamy podziękowania współorganizato-
rom wydarzenia: Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Połańcu, Komendzie Powiatowej Państwowej 
Straży Pożarnej w  Staszowie i  Komisariatowi 

za nami piknik z ckiSz 
– bezpieczne gry i zabawy dla każdego

Policji w  Połańcu za zaangażowanie, pełen profe-
sjonalizm i   emocje, które dostarczyli uczestnikom 
pikniku.  CKiSz
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Sport
udostępnienie kajaków przez 

ośrodek sportu i rekreacji w po-
łańcu.

W ofercie Ośrodka Sportu i Rekreacji 
w Połańcu jest dostępnych aż 18 kajaków 
dwuosobowych oraz 2 jednoosobowe.

Ponadto dysponujemy przyczepką na ka-
jaki, którą również możecie u nas wynająć.

Niezależnie od tego, czy planujecie ro-
dzinny wypad, czy przygodę z przyjaciółmi, 
mamy wszystko, czego potrzebujecie!

Zapraszamy na  aktywny wypoczynek 
wśród pięknej przyrody!   

Szczegółowe informacje oraz rezerwacje 
sprzętu: (15) 865-11-20

OSiR w Połańcu

wypoczynek na wodzie staje się łatwiejszy dzięki oSir połaniec

28 lipca w stolicy wojewódz-
twa świętokrzyskiego, w hali 
uczniowskiego ludowego Klu-
bu sportowego Guliwer Kielce, 
odbyła się prestiżowa impreza 
sportowa - Świętokrzyska liga 
w zapasach,  w grupie wiekowej 
kadetów, kadetek, młodzików, 
młodziczek oraz dzieci. organi-
zatorem zawodów był Święto-
krzyski związek zapaśniczy.  

Reprezentacja klub Czarni Połaniec 
z pewnością może występ na tych zawo-
dach zaliczyć do udanych, udało się jej 
bowiem przywieść z Kielc aż 15 medali, 
w tym 5 złotych. Największa w tym zasłu-
ga zawodników z grupy wiekowej młodzi-
ków i kadetów – wszystkim zawodnikom 
i  zawodniczkom w  tej grupie wiekowej 
udało się zająć miejsce na podium.

Wielkie słowa uznania należą się 
również najmłodszym reprezentan-
tom Połańca, którzy świetnie spisali się 

w swoich debiutach i walczyli dzielnie 
do ostatniego gwizdka.

W  zestawieniu drużynowym re-
prezentacja Połańca zajęła ostatecznie 
drugie miejsce, ustępując   minimalnie 

gospodarzom imprezy Guliwerowi Kiel-
ce. Trzecie miejsca przypadło drużynie 
Centrum Staszów.

Opiekunowie, a  zarazem trenerzy 
Tadeusz Szkwarek i Krzysztof Kwiat-

kowski wszystkim zawodniczkom 
i zawodnikom dziękują i gratulują za 
wielkie zaangażowanie i serce do walki 
oraz  życzą kolejnych sukcesów spor-
towych. Szczególne podziękowania 

kierujemy do Pana Jacka Benedykta 
Nowaka - Burmistrza Miasta i Gminy 
Połaniec za pomoc logistyczną.  

MKS Czarni Połaniec

zapaśnicze święto w kielcach. grad medali zapaśników

51 drużyn wzięło udział w XXi 
otwartych mistrzostw Woje-
wództwa Świętokrzyskiego Grup 
szybkiego reagowania na Wo-
dzie -chańcza 2023. rywaliza-
cja odbyła się 26 sierpnia 2023 
roku (sobota) na terenie zalewu 
w chańczy.

Mistrzostwa rozpoczęto oficjalnym 
przywitaniem oraz  omówieniem zasad 
i warunków bezpieczeństwa podczas kon-
kurencji.

W tegorocznej edycji Mistrzostw udział 
wzięło sześć drużyn Ochotniczych Straży 
Pożarnych z terenu Miasta i Gminy Poła-
niec: OSP Okrągła, OSP Rudniki, OSP 
Maśnik, OSP Rybitwy, OSP w  Ruszczy 
oraz OSP Zrębin. 

W rywalizacji udział wzięli również 
świętokrzyscy policjanci.

Drużyny wystartowały w  sześciu kon-
kurencjach. Były to: wyścig równoległy 
na  łodziach motorowych, wyścig druży-
nowy na łodzi motorowej, wiosłowanie ło-
dzią na dystansie 100 m, wyścig drużynowy 
na pontonie z pagajami, reanimacja na fan-
tomie oraz rzut rzutką rękawową do celu.

Bezkonkurencyjna okazała się drużyna 
z  Jednostki Ratowniczo-Gaśniczej nr 1 
w Kielcach, która zajęła pierwsze miejsce.

Drugie miejsce zajęła drużyna Jednostki 

XXi otwarte mistrzostwa województwa świętokrzyskiego 
grup Szybkiego reagowania na wodzie-chańcza 2023

Ratowniczo Gaśniczej Nr 2 w  Ostrowcu 
Świętokrzyskim, a  trzecie drużyna z Ko-
mendy Powiatowej Państwowej Straży Po-
żarnej w Sandomierzu. 

Nieetatowy Zespół Wodny Komendy 
Wojewódzkiej Policji w  Kielcach, który 
reprezentowali policjanci, zajął 17 miejsce 
równolegle z drużyną OSP w Korytnicy.

W każdej edycji w mistrzostwach bio-
rą udział głównie drużyny z  Państwowej 
i  Ochotniczej Straży Pożarnej. Startują 
również drużyny reprezentujące policję, 
Wodne Ochotnicze Pogotowie Ratunkowe 
oraz uczestnicy 10 Świętokrzyskiej Brygady 
Obrony Terytorialnej.

Mistrzostwa organizowane były przez 
Wojewodę Świętokrzyskiego we współ-
pracy z  Zarządem Wojewódzkim Wod-
nego Ochotniczego Pogotowia Ratunko-
wego, Zarządem Stowarzyszenia Świę-
tokrzyskiego Wodnego Ochotniczego 
Pogotowia Ratunkowego, Świętokrzyskim 
Oddziałem Polskiego Czerwonego Krzyża 
oraz Świętokrzyskim Komendantem Wo-
jewódzkim Państwowej Straży Pożarnej 
w Kielcach.

Na zakończenie Prezes WOPR Kielce 
podziękował wszystkim uczestnikom za 
zaangażowanie i zaprosił za rok na kolejne 
Otwarte Mistrzostwa Województwa Świę-
tokrzyskiego Grup Szybkiego Reagowania 
na Wodzie.

Iwona Stachura
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,,Kiedyż się rolnik ma weselić i Bogu 
pokłonić i ziemi błogosławić i ludziom 
za pomoc dziękować, jeżeli nie wtedy, 
gdy pod dach swój zgromadzi owoce 
pracy mozolnej i zabiegów całorocz-
nych”. z.Gloger

Dożynki to czas gorących podziękowań skła-
danych wszystkim rolnikom za ich codzienny 
trud i  pracę na  roli. Tegorocznym gospodarzem 
Dożynek Powiatowych i Gminnych był Połaniec. 
Największe w  naszym powiecie Święto Plonów, 
dzień radości po zakończonych żniwach, mieszkań-
cy powiatu staszowskiego obchodzili w niedzielę 3 
września 2023 roku. 

Coroczne Święto żniwne o religijnym i ludo-
wym charakterze zgromadziło bardzo liczną pu-
bliczność, która w tym roku przybyła by świętować 
w Połańcu. Cała uroczystość tradycyjnie rozpoczę-
ła się Mszą Świętą Dożynkową w Kościele pod 
wezwaniem Matki Bożej Wspomożenia Wier-
nych w Połańcu. Liturgii przewodniczył oraz ho-
milię wygłosił Proboszcz Mariusz Piotrowski przy 
asyście księdza Proboszcza Leszka Pitucha. Pod-
czas mszy kapłani przypomnieli, aby podziękować 
Bogu za tegoroczne plony, którymi obdarzyła nas 
matka natura, podkreślając przy tym wielki trud 
pracy rolników, dzięki której przez cały rok na na-
szych stołach nie zabraknie chleba. W czasie mszy 
przed ołtarzem złożono tegoroczne dary, bochen 
chleba wypieczony z tegorocznego ziarna. Ksiądz 
proboszcz poświęcił wszystkie dary oraz  wień-
ce dożynkowe, które zostały wystawione wzdłuż 
nawy głównej.

tłumy ludzi i mnóstwo atrakcji 
na święcie plonów

dożynki powiatowe i gminne 2023 w połańcu 

[…] Jesteśmy  zgromadzeni tutaj w konkretnej in-
tencji – chcemy dziękować za plony tego lata, za ciężką 
pracę rolników, a jednocześnie stajemy z wdzięcznością 
by prosić Boga, aby nam błogosławił, aby nas wspierał. 
[…] Te piękne wieńce są symbolem ludzkiej pracy. 
Drodzy rolnicy te podziękowania są na Wasze ręce, 
bo sami wiecie jak ta praca jest ciężka. Należy pamię-
tać, że Dożynki to również lekcja pokory. Te wieńce, 
owoce są symbolem pracy, ale uzmysławiają, że nie są 
naszą własnością, bo wszystkie dary daje nam Bóg – 
powiedział proboszcz.

Zgodnie z tradycją barwny korowód dożynko-
wy po Mszy Świętej prowadzony przez Górniczą 
Orkiestrę Dętą Grupy Azoty Siarkopol pod dyr. 
Stanisława Brzezińskiego przeszedł ulicami miasta 
na plac Muszli Koncertowej. 

W  korowodzie dożynkowym uczestniczy-
ły delegacje powiatowe i  gminne z  wieńcami 
dożynkowymi, Starosta Staszowski Pan Józef 
Żółciak, Burmistrz Miasta i  Gminy Połaniec 
Pan Jacek Benedykt Nowak, żniwiarze i  przo-
downice, grupa obrzędowa z  Centrum kultury 
i  Sztuki w  Połańcu, starostowie tegorocznych 
dożynek Pani Urszula Nowak z Turska Małego 
i Pan Mateusz Pietrzyk z Gościńca, w gminie 

Bogoria, mieszkańcy miasta i  gminy Połaniec 
oraz zaproszeni goście. 

Wielobarwne symbole kończących się żniw pro-
mujące rękodzieło ludowych artystów oraz wnoszą-
ce nieoceniony wkład do dziedzictwa kulturowego 
składające się z różnorodnych darów ziemi wzięły 
udział w konkursie na najpiękniejszy Gminny i Po-
wiatowy Wieniec Dożynkowy.

Wszystkich wchodzących witali konferansjerzy 
Pan Dominik Rożek i Pani Katarzyna Drożdżow-
ska, którzy witali poszczególne delegacje idące 
w Korowodzie Dożynkowym oraz gospodarzy te-
gorocznych dożynek oraz wszystkich uczestników 
uroczystości. Następnie przy akompaniamencie Or-
kiestry Dętej wspólnie zaśpiewano Hymn Państwo-
wy oraz uroczyście otworzono tegoroczne dożynki. 

Burmistrz oraz Starosta przywitali wszystkich 
gości z województwa, powiatu, radnych, przedsię-
biorców, mieszkańców, rolników oraz wszystkich 
uczestników święta. 

Starostowie dożynek złożyli na  ręce Starosty 
Staszowskiego Pana Józefa Żółciaka oraz Burmi-
strza Miasta i Gminy Połaniec Pana Jacka Bene-
dykta Nowaka bochen chleba, którym w  dalszej 
części poczęstowali uczestników dożynek. 
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Święto plonów obfitowało także w  obrzędy 
dziękczynne, program artystyczno-obrzędowy „Od 
kłosa do chleba”, prezentacje artystyczne, ludowe 
oraz muzyczne w wykonaniu grupy teatralnej „Ma-
ska” z Centrum Kultury i Sztuki w Połańcu.

Tradycyjnie podczas dożynek odbył się kon-
kurs na najpiękniejszy wieniec ziemi połanieckiej 
i  staszowskiej. Wszystkie piękne i  zachwycające, 
przedstawiające ogromną pracę i artyzm osób, które 
włożyły serce w ich powstanie, ale tylko jeden mógł 
otrzymać miano najpiękniejszego z gminy Połaniec 
i jeden najpiękniejszego z powiatu staszowskiego. 

W gminnym konkursie wzięło udział 11 wień-
ców dożynkowych z następujących sołectw: Kamie-
niec, Maśnik, Rudniki, Ruszcza, Rybitwy, Tursko 
Małe, Tursko Małe Kolonia, Winnica, Wymysłów, 
Zdzieci Stare oraz Zrębin.

Następnie ogłoszono wyniki Gminnego konkursu 
na „Najpiękniejszy Gminny Wieniec Dożynkowy”. 

W naszej gminie zwyciężył wieniec z sołectwa 
Tursko Małe i tym samym zakwalifikował się do 
konkurencji na najpiękniejszy wieniec powiatu sta-
szowskiego. 

Wieniec zajął zasłużone I miejsce i został doce-
niony za swoją oryginalność, zachowanie tradycyj-
nej formy oraz wykonanie. Drugie miejsce spośród 
wieńców z naszej gminy, zajął wieniec z  sołectwa 
Tursko Małe Kolonia, a trzecie sołectwo z Ruszczy.

Natomiast w  powiatowym konkursie wzię-
ło udział 8 powiatów: Oleśnica, Osiek, Połaniec, 

Staszów, Szydłów, Bogoria, Łubnice oraz Rytwiany.
W konkursie na „Najpiękniejszy wieniec dożyn-

kowy powiatu staszowskiego”, wieniec z powiatu 
staszowskiego, również oczarował jury i  został 
uznany za najpiękniejszy. A więc to on będzie re-
prezentował nasz powiat na  Dożynkach Woje-
wódzkich, które odbędą się 10 września w Tokarni.

Drugie miejsce w konkursie powiatowym zajął 
wieniec z Bogorii, a trzecie z Rytwian.

Serdeczne gratulacje, nagrody i pamiątkowe dy-
plomy wręczyli: Burmistrz Miasta i Gminy Poła-
niec Pan Jacek Benedykt Nowak, Starosta Powiatu 
Staszowskiego Pan Jóżef Żółciak, Prezes Świę-
tokrzyskiej Izby Rolniczej Pan Stanisław Stanik.

W składzie komisji do oceny wieńców w Gmin-
nym konkursie byli: Przewodnicząca Komisji – 
Sekretarz Gminy Połaniec Pani Bogumiła Nie-
spodziewana, Sekretarz Komisji Pani Katarzyna 
Ciepiela instruktor plastyk z Staszowskiego Ośrod-
ka Kultury w Staszowie oraz członkowie komisji: 
Pani Bogusława Mas instruktor plastyk z Centrum 
Kultury i Sztuki w Połańcu, Pani Monika Pławska 
Dyrektor Centrum Kultury i Sztuki w Połańcu, Pan 
Stanisław Juszczyk Przewodniczący Powiatowej 
Izby Rolniczej w  Staszowie, Pani Justyna Żak-
-Wójcik Kierownik ODR w Staszowie, Pan Jerzy 
Bernyś Naczelnik Wydziału Ochrony Środowiska, 
Rolnictwa i Leśnictwa w Starostwie Staszowskim.

W składzie komisji do oceny wieńców w Po-
wiatowym konkursie byli: Przewodnicząca Ko-

misji Pani Katarzyna Ciepiela instruktor plastyk 
z  Staszowskiego Ośrodka Kultury w  Staszowie 
oraz członkowie komisji: Pani Bogusława Mas in-
struktor plastyk z Centrum Kultury i Sztuki w Po-
łańcu, Pani Monika Pławska Dyrektor Centrum 
Kultury i Sztuki w Połańcu, Pan Stanisław Jusz-
czyk Przewodniczący Powiatowej Izby Rolniczej 
w Staszowie, Pani Justyna Żak-Wójcik Kierownik 
ODR w  Staszowie, Pan Jerzy Bernyś Naczelnik 
Wydziału Ochrony Środowiska, Rolnictwa i Le-
śnictwa w Starostwie Staszowskim.

Następnie na  wniosek Starosty Powiatu Sta-
szowskiego Minister Rolnictwa i  Rozwoju 
Wsi   przyznał Odznakę Honorową „Zasłużony 
dla Rolnictwa” przyznano następującym osobom: 
Pani Ewelinie Witaszek, Panu Andrzejowi Mło-
dzińskiemu, Panu Szczepanowi Szymańskiemu, 
Panu Grzegorzowi Godzwonowi. 

W swym przemówieniu Burmistrz podziękował 
wszystkim za tak liczne przybycie, podziękował za 
organizację święta, a wszystkim sołectwom i powia-
tom za wykonanie tak pięknych wieńców. 

„Dożynki to uroczystość organizowana co by 
uczcić, uszanować i podkreślić ciężką pracę na roli. 
To dzięki Waszej pracy Drodzy Rolnicy- na nasze 
stoły trafia codziennie – Polski Chleb. Wieś to 
miejsce z którego wyszło większość z nas, to miej-
sce gdzie był nasz początek, gdzie z  szacunkiem 
odnoszono się do okruszyny chleba. Chleb czy jego 
kawałek kiedy upadł należało z  szacunkiem go 

podnieść i  ucałować. Większość z  nas widziała 
spracowane ręce naszych pradziadków, dziadków 
i rodziców - powiedział Burmistrz.

Przywołał na koniec także słowa Jana Pawła II 
aktualne do dziś: «Oddaję dziś hołd spracowanym 
rękom polskiego rolnika. Tym rękom, które z trud-
nej, ciężkiej ziemi wydobywały chleb dla kraju, 
a  w  chwilach zagrożenia były gotowe tej ziemi 
strzec i bronić»[…]

Wszyscy goście w swych pięknych przemówie-
niach podziękowali rolnikom za tegoroczne zbiory, 
za trud pracy jaki wkładają każdego dnia oraz dzię-
kowali rolnikom za ich poświęcenie. 

Wiceminister sportu i  turystyki Pani Anna 
Krupka  podziękowała za ciężką pracę na roli dzię-
ki, której mamy zdrowy ekologiczny, świętokrzyski 
chleb i żywność, co jest naszym ogromnym atutem.

Głos zabrał również: Starosta Staszowski Pan 
Józef Żółciak, Poseł na Sejm RP Pan Marek Kwitek 
oraz Poseł na Sejm RP Pan Michał Cieślak podkre-
ślając, że Dożynki wskazują na ludzi, dzięki którym 
na  naszych stołach jest polski chleb. Zaapelowali 
o szacunek dla polskiego rolnika i jego ciężkiej pracy.

Starosta Staszowski Pan Józef Żółciak prze-
czyłał także list z podziękowaniami od Wojewody 
Świętokrzyskiego Pana Zbigniewa Koniusza.

Po przemówieniach na  scenie odbył się także 
koncert „Raz na Ludowo” w wykonaniu Orkiestry 
Dętej, która od kilku lat w młodzieżowo – doro-
słym składzie prężnie działa w Centrum Kultury  
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 i Sztuki w Połańcu. Kapela poza folkiem i ludo-
wością gra również muzykę rozrywkową, a wszyst-
ko to pod batutą Pana Andrzeja Stawińskiego.

Wystąpił także zespół Megitza zespół o  gó-
ralskich korzeniach, który w  swojej twórczości 
inspiruje się muzyką ludową, słowiańską i kulturą 
bałkańską. Małgorzata Babiarz jest to polska wo-
kalistka, kompozytorka i kontrabasistka, która łączy 
world music z  nowoczesnym brzmieniem jazzu, 
popu, surf rocka oraz swingu. Mając 16 lat opuści-
ła rodzinne Podhale, udając się za Wielką Wodę. 
Do Europy Megitza przeprowadziła się w  2012 
roku. Zespół wydał kilka albumów i stworzył nowy 
gatunek muzyczny o nazwie „happy metal”, czyli 
tradycyjnie instrumenty oraz elektroniczne loopery 
i bębny, efekt to trans-folkowe brzmienie inspiro-
wane nowoczesnymi gatunkami muzycznymi.

Kolejnym etapem wydarzenia było zaprezento-
wanie się w folkowym repertuarze zespołu Sidus. 
To zespół z tradycją muzyczną i bogatym dorob-
kiem repertuarowym. 

Na scenie wystąpiło także Studio Piosenki 
z Centrum Kultury i Sztuki w Połańcu, gdzie za-
śpiewało i zatańczyło ponad 40 młodych wykonaw-
ców z artystyczną pasją, kochających śpiew i taniec. 

Studio Piosenki działa od kilkudziesięciu lat, 
gdzie zaraża pasją do śpiewania kolejne pokolenia 
dzieci i młodzieży.

Atmosferę typowo dożynkową podkreśla-
ły różne stragany, kiermasze, prezentacja sto-
isk z  rękodziełem artystycznym i  stowarzyszeń, 
natomiast  dla dzieci czekało wiele atrakcji: gry 
oraz  zabawy. Niewątpliwie ciekawostką była 
przygotowana Zagroda chłopska oraz  prezen-
tacja maszyn rolniczych. Regionalne produk-
ty można było nabyć na  stoiskach Kół Go-
spodyń Wiejskich z  powiatu staszowskiego. 
Każdego roku w  miejscowościach odbywają się 
dożynki, które świadczą o  ukończeniu żniw jak 
i prac polowych. To piękna forma podziękowania 
za otrzymane plony. Z okazji tego święta miesz-
kańcy wyplatają z darów ziemi fantazyjne wieńce, 
bez których nie odbędzie się żadna uroczystość 
dożynkowa. Współczesne wieńce przypomina-

ją dzieła sztuki, są wręcz okazałe. Tę wspaniałą 
tradycję kultywują i  rozwijają także mieszkańcy 
gminy Połaniec.

Przed zgromadzoną publicznością wystąpił Ca-
pitan Folk, który był gwiazdą niedzielnego wieczo-
ru. Zaprezentował  swoje znane utwory biesiadne, 
folkowe w nowych ciekawych aranżacjach. Jest to 
innowacyjny zespół muzyczny, który łączy w swojej 
twórczości dwa zupełnie różne nurty muzyczne 
biesiadne melodie oraz  rytmy wojskowe. Jest to 
pierwszy tego typu projekt na polskim rynku dan-
ce. W  repertuarze znalazły się najpopularniejsze 
melodie na przykład Katiuusza, Hej sokoły, Karcz-
mareczka jak również autorskie nagrania. Wokalista 
w  znanych piosenkach takich jak „Bo jo cię ko-
chom” czy „Karczmareczka” rozgrzał publiczność. 
Utalentowany wokalista zespołu Dawid Kurnik, 
zawładnął nie tylko sceną, ale i sercami oczekują-
cych na niego fanów. Uczestnicy koncertu tańczyli 
i  śpiewali razem z  zespołem, który przekazał ze 
sceny niesamowitą energię. 

Tuż po godzinie 22:00 zaczęła się zabawa do-
żynkowa z zespołem Sprytni, którzy zagrali na gó-
ralską nutę. Zagrali muzykę folklorystyczną, disco 
polo i  przeboje muzyki rozrywkowej od klasyki 
gatunku po najnowsze pozycie z list przebojów.

Patronat honorowy nad tym wydarzeniem 
objął: Wojewoda Świętokrzyski Pan Zbigniew 
Koniusz, Marszałek Województwa Świętokrzy-
skiego Pan Andrzej Bętkowski, Starosta Powiatu 
Staszowskiego Pan Józef Żółciak oraz Burmistrz 
Miasta i  Gminy Połaniec Pan Jacek Benedykt 
Nowak.

Partnerem społecznym Dożynek Powiatowych 
i Gminnych była Enea Elektrownia Połaniec S.A.

Sponsorami dożynek Powiatowych i  Gmin-
nych byli: Grupa Azoty Kopalnie i Zakłady Che-
miczne Siarki „Siarkopol”S.A., Multon Sp. z o.o. 
Koniecpol, Zakład Energetyki Cieplnej w  Sta-
szowie Sp. z o.o., Firma Produkcyjno-Handlowo- 
Usługowa Alubest P i M Balawander s.c. Połaniec, 
Zakład Instalacji Energetycznych Wiesław Kopeć, 

Firma Handlowo – Usługowa Radcar Zbigniew 
Fic, Polprzem spółka z  o.o. Połaniec, Elpoterm 
i Elpoautomatyka spółka z o.o., Bank Spółdziel-
czy w Połańcu, Zakład Remontowo – Budowla-
ny Darbud Adam Darowski, Przedsiębiorstwo 
Budowlane Polbud Tomasz Darowski, Produkcja 
Wędlin i Wyrobów Wędliniarskich Zaliński Ka-
zimierz, Przedsiębiorstwo Produkcyjno Usługowe 
Propol Sp. z o.o., Zajazd „Promyk” oraz Market 
Helena Staszów.

Patronat medialny nad wydarzeniem objęli: 
Portal Informacyjny polaniec.com.pl, Echo Dnia, 
Tygodnik Nadwiślański, Radio Kielce S.A, Radio 
Leliwa spółka z  o.o. oraz  STV INFO. Opiekę 
medialną pełnił TVP 3 Kielce.

Podsumowując Święto Plonów w naszej Gminie 
Połaniec zgromadziło rzeszę gości i uczestników. 
Uroczysty przebieg i oprawa tegorocznych dożynek 
świadczy o szacunku dla rolniczego trudu. Był to 
dzień radosnego świętowania pomyślnych plonów 
i wypoczynku przy dobrej zabawie. 
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Szanowni Państwo! Moim najważniejszym zadaniem jako nauczy-
ciela historii jest dotrzeć do ostatnich jej świadków. Kto nie przeżył II 
wojny światowej, kto nie widział na własne oczy, bądź nie doświadczył 
bestialstwa ze strony okupanta, ten nigdy nie zrozumie, że to ludzie 
ludziom uczynili piekło tu, na ziemi… 

Oto historia Marii Teresy Saramak, z domu Stępień, córki Andrze-
ja i Marianny, urodzonej trzeciego maja tysiąc dziewięćset dwudzie-
stego szóstego roku w Strzegomiu – małej wiosce w województwie 
świętokrzyskim. 

Przyszła na świat dokładnie w  sto trzydziestą piątą rocznicę 
uchwalenia Konstytucji 3 Maja. Śmiało więc mogę stwierdzić, że 
patriotyzm przepełniał jej osobę już od kołyski. Strzegom, Bukowa, 
Zgórsko, Sulisławice, Strużki, Szwagrów, Tursko Wielkie, Połaniec, 
Łoniów, Sandomierz, Rzeszów, Łążek – oto najważniejsze miejsca 
jej życiowej drogi, gdzie znała każdą ulicę, ścieżkę, krzak, a nawet 
kamień… 

Pani Maria jako mała Marysia rozpoczęła edukację w wieku sze-
ściu lat w szkole podstawowej w Bukowej. Potem w Tursku Wiel-
kim. Od samego początku była pilną uczennicą. Angażowała się we 
wszystko, co mogła zaoferować ówczesna oświata. Szkolne akademie, 
przedstawienia teatralne nie mogły się odbyć bez jej udziału… Słuch 
muzyczny odziedziczyła po swoim dziadku – organiście parafii Strze-
gom, Józefie Karczu– absolwencie Akademii Muzycznej w Poznaniu. 

Z prawdziwym optymizmem patrzyła w przyszłość, lecz los nie 
szczędził jej trosk i zmartwień. Pożar rodzinnego domu, długotrwały 
proces leczenia poparzonej mamy w jednym z krakowskich szpitali, 
do której ojciec szedł na piechotę… Boże! Jaka to była piękna miłość! 
I jeszcze utrata małego braciszka -Andrzejka, który trafił do obcych 
ludzi, bo matce powiedziano, że synek zginął w  pożarze domu… 
Niech się smaży w piekle ten, który wyrządził tak wielką krzywdę 
szczęśliwej, kochającej się rodzinie! Wszystkie te wydarzenia niewąt-
pliwie wywarły ogromny wpływ na dalsze życie Marysi, czyniąc ją 
znacznie dojrzalszą od rówieśników z lat szkolnych, odporną na kłody 
rzucane pod nogi przez los i wrażliwą na ludzką krzywdę. 

Dziewczynka pragnęła się dalej uczyć. W domu nie było ku temu 
warunków… Często zostawała po lekcjach w szkole. W klasie, wśród 
wiszących na ścianach portretów Ojca Narodu – Józefa Piłsudskiego 
i  ówczesnego Prezydenta Polski – Ignacego Mościckiego, czytała 
Trylogię, zgłębiała tajniki wiedzy z myślą, że tylko tym sposobem 
zapewni lepszy byt sobie i całej rodzinie. A czasy były ciężkie, bo-
wiem nasza kochana Polska po odzyskaniu w  tysiąc dziewięćset 
osiemnastym roku niepodległości, dopiero dźwigała się z upadku… 
Jeden z wierszy, który wkrótce uczennica Marysia miała publicznie 
recytować, zaczynał się od słów: 

„Panie Prezydencie! Gospodarzu Nasz! Patrzy z  ram portretu 
Twoja mądra twarz…”

Pani Maria wspomina tą chwilę takim oto zdaniem: „Uczyłam 
się tego wiersza patrząc na portret Prezydenta i miałam wrażenie, 
że on mnie widzi, ale nie słyszy…” Należała do szkolnego klubu 
Orląt – najlepszych uczniów. W granatowej spódnicy, zielonej bluzce 
zapinanej na guziki z wygrawerowanym orłem w koronie czuła się, 
jak sama powiedziała: „Jak nie Stępniówna!”

Pewnego dnia odbywała się w szkole lekcja prac ręcznych prowa-
dzona przez panią Kwiatkowską podczas, której uczennica Marysia 
zapytała ją o adres Prezydenta. Nauczycielka otworzyła szeroko oczy 
ze zdumienia i powiedziała, że Kancelaria Pana Prezydenta Ignacego 
Mościckiego znajduje się w Warszawie, i że w taki sposób wystarczy 
zaadresować kopertę, a list na pewno dojdzie do głowy państwa pol-
skiego. Nieświadoma niczego wróciła do swoich zajęć. Tymczasem 
Marysia nie wahając się ani przez chwilę, usiadła i z właściwym sobie 
wdziękiem napisała list do Prezydenta , w którym przedstawiła swoją 
trudną sytuację materialną, bowiem pęd do wiedzy był w niej silniej-
szy niż wszystko inne... Jakież było zdziwienie kierownika szkoły 
w  Tursku Wielkim, gdy ze stolicy nadeszła odpowiedź. I  tak oto 
uczennica Maria Teresa Stępień otrzymała stypendium Prezydenta 
Rzeczypospolitej Polskiej –Ignacego Mościckiego! Otworzyły się 
przed nią na oścież drzwi wszystkich szkół! Najpierw całą społeczność 
ogarnął szał radości, bo w końcu dla tak małej szkoły to wielki prestiż 
mieć w swoich murach tak wspaniałą stypendystkę. 

Kierownik szkoły powiedział: „Stępniówna! Ty masz z grubymi 
rybami do czynienia”. Później, gdy pierwsze emocje opadły, kierownik 
zaczął krzyczeć, mało powiedziane, wydzierać się na Marysię czy aby 
list był poprawnie napisany! Ale! Co tam! Panienka była myślami 
już daleko, daleko i marzyła o kolejnym etapie edukacji w Mielcu… 
Ze stoickim spokojem odparła kierownikowi: „Ja byków nie robię!” 

Niestety! Pierwszego września tysiąc dziewięćset trzydziestego dzie-
wiątego roku wybuchła wojna i plany „dziewczynki o włosach jak len” 
zostały pokrzyżowane…

„Marsz, marsz Hitlera! Niech go weźmie cholera! Niech go piorun 
trzaśnie! Jego życie zgaśnie”

Taką oto piosenkę śpiewała uczennica razem ze swoimi koleżan-
kami i kolegami w tym okrutnym czasie wojny i okupacji. Wspo-
mina też: „Z Połańca i  okolic wysiedlali ludzi z  całym rodzinami 
i dobytkiem. Wszystko płakało! W naszej wsi – w Szwagrowie byli 
też Radziwiłłowie z Sichowa i rektor Uniwersytetu Jagiellońskiego – 
ksiądz prof. Konstanty Michalski, więziony w Sachsenhausen, kolega 
naszego papieża – Jana Pawła II. Codziennie była msza święta. Do 
dziś mam w uszach nieszpory odprawiane z księdzem rektorem: „On 
ubogiego z nędzy wyprowadzi i z książętami na krześle posadzi…” 
W stodole, w snopkach słomy ukrywaliśmy Ryfkę, jej tatę i siostrę 
czteroletnią. Jak ktoś do nas przychodził w odwiedziny albo któryś 
z sąsiadów, ta malutka dziewczynka nawet nie zakaszlała. Dosłownie 
przestawała oddychać… Tak była wyuczona. Wiedziała, że musi się 
ukrywać… Ryfka była moją koleżanką ze szkoły. Szybko zmieniłam 
jej imię na „Zosia”. Któregoś dnia powiedziała mi, że w  Połańcu, 
u miejscowego organisty, jej rodzina zostawiła na przechowanie garcz-
ki. Poszłyśmy po nie, lecz dostałyśmy odpowiedź, że tu nikt takich 
garczków nie zostawiał… Wracając wzdłuż wału do naszego domu 
w Szwagrowie, przezornie kazałam Zosi, aby zamieniła się ze mną 
chustką, ponieważ wiedziałam, że ktoś wcześniej doniósł Niemcom, 
iż nasza rodzina ukrywa Żydów. Pomyślałam sobie, że w razie czego, 
jak mnie złapią to i puszczą, a ją… Po drodze spotkaliśmy „kolegę” 
ze szkoły. Na nasz widok zaśmiał się perfidnie, złapał Zosię i wy-
krzykiwał, że ją zaraz wyda Niemcom. Z daleka zobaczyłam idących 
w naszym kierunku kilku mężczyzn z psem tropiącym… Zosia błaga-
ła „kolegę” na kolanach: „Zygmuś! Zygmuś! Nie wydaj mnie, proszę. 
Bardzo Cię proszę… Czy nie pamiętasz jak Ci dawałam odpisywać 
prace domowe?” To jeszcze bardziej rozsierdziło chłopaka. Pani Maria 
dobrze pamięta tę scenę i to błaganie biednej, trzęsącej się ze strachu 
żydowskiej koleżanki. Krzyknęła wtedy: „Zosiu! Ty go nie całuj po 
rękach! Ugryź go! Z całej siły! Ugryź go!” I tak się w istocie stało. 
Na dokładkę masywnym kijem dziewczyny z  impetem przyłożyły 
fałszywemu koledze. Myślały, że go zabiły, lecz po pewnym czasie 
ten ocknął się i pogroził im palcem. W te pędy ruszyły do domu… 

Minął kolejny rok wojny. Od dziewiątego stycznia tysiąc dziewięć-
set czterdziestego trzeciego roku dowództwo nad Jędrusiami objął 
Józef Wiącek, pseudonim „Sowa”, „Kleszcz”. Był następcą legendar-
nego Władysława Jasińskiego, twórcy oddziału, którego wydał jeden 
z mieszkańców Turska Wielkiego. Józef Wiącek cieszył się wielkim 
autorytetem wśród partyzantów i mieszkańców okolicznych wiosek. 
Uderzyć na pomoc więźniom w Opatowie i Mielcu to nie była zwykła 
akcja! A takie miał on na swoim koncie… Pewnego dnia przyszedł 
do rodziny Państwa Stępniów i ostrzegł ich, że miejscowi pseudopa-
trioci są w ścisłym kontakcie z żandarmerią niemiecką i lada moment 
przyjadą po żydowską rodzinę, która się tu ukrywa. Tymczasem 
okazało się, że Ryfkę, zwaną Zosią, omamił bliski współpracownik 
Niemców obiecując jej złote góry, małżeństwo i dozgonną miłość. 
Zaufała mu… Zaszła z nim w ciążę. Podstępnie zwabił Ryfkę i całą 
jej rodzinę oferując schronienie w Tursku Małym, w miejscu, gdzie 
wybierało się glinę. Była tam swego rodzaju ziemianka, która okazała 
się ostatnim domem Ryfki i jej najbliższych… Ledwie się tam ukryli, 
nie bawiąc się w sentymenty, zdrajca z zimną krwią przejechał po nich 
kilkukrotnie wozem z koniem miażdżąc wszystkich, w  tym swoje 
własne, nienarodzone jeszcze dziecko… Taki to okrutny los spotkał 
Ryfkę i jej rodzinę. I za co Panie Boże to wszystko? Za co? 

Wojna nie głaskała nikogo po głowie! Tak było i z mieszkańcami 
wsi Strużki, potraktowanych przez Niemców jako żywe pochodnie. 
Była to zapłata za śmierć dwóch niemieckich żandarmów, którzy 
zginęli z rąk partyzantów AK „Jędrusie” w drodze po kontyngent. 
Wspomnienia Pani Marii na myśl o  tej zbrodni są równie bole-
sne: „W dzień Wniebowstąpienia Pańskiego, 3 czerwca 1943 roku, 
Niemcy otoczyli całą wieś. Ludzie szukali schronienia w  różnych 
miejscach. Jedni chowali się w piecach, drudzy w piwnicach, a jeszcze 
inni biegli do stodoły całymi rodzinami. Na ten widok Niemcy tylko 
się uśmiechali – czekali na swoje ofiary… Potem podpalili stodołę, 
która błyskawicznie stała się jednym wielkim krematorium… Dym 
unosił się nad Szwagrowem i dziwny zapach… 

Sołtys naszej wsi – Pan Jan Wawrzkiewicz powiedział, żebym 
pomogła zorganizować grupę ludzi do pomocy mieszkańcom Stru-
żek. Trzeba było posprzątać pogorzelisko. Wtedy nikt nie był za 
bardzo świadomy, co się tak naprawdę stało. Wzięliśmy ze sobą 
widły, grabie, łopaty, wszystko, co się mogło być pomocne w takiej 
sytuacji. Gdy dotarliśmy na miejsce, nie mogliśmy wydusić z siebie 
ani słowa… Trupy ludzi, jeden obok drugiego, niektóre trzymały 
się za ręce… A w domach... Boże! W piecach, w piwnicach trup za 
trupem z dopalającymi się wnętrznościami… W żaden sposób nie 
mogliśmy ich stamtąd wyciągnąć. Nie pozostawało nam zrobić nic 
innego jak wziąć widły i próbować nimi po kawałku wyciągać ofiary… 
Nie mieliśmy innej możliwości… Nigdy nie zapomnę tego widoku… 
Tam, w płomieniach zginęła moja koleżanka z mężem. Była w dzie-
wiątym miesiącu ciąży… Sama ich zeswatałam… Mieli przed sobą 
całe życie… Zginęła też jej mama…” 

W  czasie wojny jako kilkunastoletnia dziewczyna, Pani Maria 
razem z zaprzyjaźnioną Panią Bączką, jeździła pociągiem na handel 
do Warszawy. W  koszyku z  podwójnym dnem, zrobionym przez 
znajomego wikliniarza, Pana Józefa znad jeziora, przewoziła rozma-
itości: masło, słoninę, kaszę. Z duszą na ramieniu podchodziła na dany 
znak do getta i tam się odbywał handel. Wszystko trwało zaledwie 
pól minuty. Gdyby się przedłużyło, to… Raz o  mało nie straciła 
życia, kiedy Niemcy szturmowali pociąg. Miała wtedy szesnaście 
lat. Rozpłakała się… Podszedł do niej młody człowiek. „Rób to, co 
ja”. Zostawiła wszystko i razem z nim wyskoczyła z pociągu, który 
jak się potem okazało jechał w kierunku … Oświęcimia. Cztery dni 
zajął jej powrót do domu. Bez pieniędzy, bez torebki. To nie istotne. 
Najważniejsze, że przeżyła! 

Wracając do szkolnych lat, Pani Maria przyjaźniła się jeszcze 
z innymi żydowskimi dziewczynkami z Połańca, m. in. Sophią i Perlą 
z rodziny Kaufmannów. Później kontynuowała naukę w gimnazjum 
w Strużkach i Łoniowie. 

Jakie były jej dalsze losy? Ukończyła Liceum Pedagogiczne w San-
domierzu, a następnie podjęła pracę w Szkole Podstawowej w Łążku 
jako nauczyciel matematyki. Potem kolejny etap edukacji – studia na 
wydziale matematyczno-fizycznym Wyższej Szkoły Pedagogicznej 
w  Rzeszowie. Mąż Pani Marii – Franciszek, absolwent wydziału 
historii Uniwersytetu Jagiellońskiego był nauczycielem historii oraz 
języka polskiego również w szkole w Łążku, a następnie pracował 
jako inspektor oświaty w Tarnobrzegu. Piękna para! Umysł ścisły 
i humanista! Doczekali się trójki wspaniałych dzieci: dwóch synów 
i jednej córki. Dobre, mocne geny! Efekt piorunujący: ośmioro wnu-
cząt, osiemnaście prawnucząt! Oby tak dalej! 

Na koniec zdradzę Wam receptę Pani Marii na długowieczność: 
„Czytanie dobrej literatury, rozwiązywanie krzyżówek sudoku (co naj-
mniej kilkanaście dziennie!), miłość najbliższych, szacunek sąsiadów 
i przede wszystkim: Boże Miłosierdzie”, które jak twierdzą wtajem-
niczeni, nie zna granic.. . Dziewięćdziesiąt siedem lat ! Pozazdrościć 
kondycji! A włosy Pani Marii wciąż są białe jak len… 

Małgorzata Dalmata-Konwicka 
Połaniec, 2 czerwca 2023 roku

dziewczyna 
o włoSach jak len

Drodzy czytelnicy! W dniu 2 czerwca 2023 roku w zespole szkół im. oddziału partyzanckiego aK „jędrusie” uczestniczyłam w   połaniec-
kich prelekcjach Historycznych, ściśle związanych z uroczystymi obchodami 50-lecia istnienia szkoły i 80 rocznicą pacyfikacji wsi strużki. 
patronat nad wydarzeniem objęli: Delegatura instytutu pamięci narodowej w Kielcach, którą reprezentowali dr michał zawisza z referatu 
edukacji narodowej i dr paweł Żołądek z referatu Badań Historycznych, starosta staszowski, pan józef Żółciak, Burmistrz miasta i Gmi-
ny połaniec, pan jacek Benedykt nowak, Burmistrz miasta i Gminy osiek, pan rafał łysiak. podczas prelekcji, jako tej niezwykłej lekcji 
historii ,  wygłosiłam referat ściśle poświęcony losom młodzieży w czasie ii wojny światowej z naszego regionu. oto jego treść.  
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ośrodek sportu i rekreacji w połańcu 
informuje, iż w dniach:

 od 4 do 17 września 2023 roku
odbędzie się przegląd techniczny 

w budynku pływalni „Delfin” w połańcu.
W tym czasie basen wewnętrzny będzie nieczynny. 

zapraszamy na basen zewnętrzny
 (otwarty w zależności od warun-

ków atmosferycznych) 
w godzinach od 10:00 do 18:00. 
Wejście przez kasę zewnętrzną.


